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Szanowni 
Mieszkańcy, 

Poznaliśmy już ofi-
cjalne wyniki wy-
borów na terenie 

naszej gminy i w całym kraju. Chciałbym 
podziękować wszystkim z Was, którzy tak 
licznie udaliście się na głosowanie i spełnili-
ście swój obywatelski obowiązek. Szczegól-
nie dziękuję najmłodszej grupie wyborców. 
Mam nadzieję, że dzięki temu doświadczeniu 
młode pokolenie poczuło swoją sprawczość 
i z zapałem będzie angażować się w inne 
ważne sprawy dla Polski.

Z dużą uważnością będziemy teraz ob-
serwować bieg wydarzeń, bo niewątpliwie, 
jako społeczeństwo zdaliśmy egzamin z de-
mokracji i miejmy nadzieję, że już wkrótce 
ukonstytuuje się nowy, koalicyjny rząd. Oby 
przekazanie władzy odbyło się w poszano-
waniu zasad konstytucyjnych i demokratycz-

nych, uznających wolę większości obywateli! 
W mijającym miesiącu zainaugurowa-
liśmy Bukowski Uniwersytet Otwarty 

(BUO). To nowa, szeroka formuła spo-
tkań ze znanymi osobami: politykami, 
naukowcami, sportowcami i ludźmi 
szeroko pojętej kultury. W założeniu 

jest to oferta skierowana do wszystkich 
mieszkańców naszego miasta i gminy cie-
kawych świata i bez względu na wiek. Po 
pierwszym wykładzie gen. Gromosława 
Czempińskiego z satysfakcją mogę powie-
dzieć, że odnieśliśmy mały sukces, a zatem 
tym mocniej trzymam kciuki za przyszłość 
tego projektu. BUO będzie uzupełnieniem 
spotkań autorskich i wydarzeń kulturalnych 
realizowanych na terenie naszej gminy. 

Nietypowo, bo bez przecinania wstęgi, za 
to symbolicznym rajdem ścieżką rowerową 
do Skrzynek, otwarliśmy wyremontowaną 
drogę wojewódzką nr 306 z Buku do Stęsze-
wa. Gorące podziękowania należą się tutaj 
wicemarszałkowi Wojciechowi Jankowiako-

wi, bez którego osobistego zaangażowania ta 
inwestycja nie znalazłaby szczęśliwego finału. 

Ostatnie tygodnie przyniosły nam rów-
nież dobre informacje na temat dofinanso-
wań pozyskanych przez gminę i jej jednostki 
organizacyjne. Kryte boisko w Szewcach, 
rozbudowa oczyszczalni ścieków w Wielkiej 
Wsi, budowa ulic: Ogrodowej w Wielkiej Wsi 
i Szkolnej w Niepruszewie, to tylko niektóre 
z nich. Niestety nie udało się zdobyć środków 
na realizację największego projektu, jakim ma 
się stać rewitalizacja bukowskiego rynku. Nie 
tracimy jednak nadziei na pozyskanie środków 
zewnętrznych w przyszłości, a już niebawem 
przystąpimy do organizacji konkursu na opra-
cowanie koncepcji architektoniczno-urbani-
stycznej Placu Przemysława w Buku.

Na koniec zapraszam na spotkania z Mag-
daleną Wolińską-Riedi oraz Sławomirem Pie-
trasem, które niebawem odbędą się w Buku.

Paweł Adam 
Burmistrz Miasta i Gminy Buk

Kolejne inwestycje z dofinansowaniem 
Pozyskane dofinansowania na realizację inwestycji i kolejne złożone wnioski aplikacyjne, 
stan prowadzonych inwestycji oraz prac nad ważnymi dokumentami dla gminy, takich jak 
Strategia Rozwoju Gminy na lata 2024-2033 czy Gminny Program Rewitalizacji, podjęte 
działania w zakresie kontynuowania działalności Środowiskowego Centrum Zdrowia 
Psychicznego w Otuszu, to tylko niektóre z tematów podjętych podczas LXVI sesji Rady 
Miasta i Gminy Buk, która odbyła się 4 października.

Fundacja Akme
Sprawozdanie ze swojej działalności 

międzysesyjnej burmistrz MiG Buk Paweł 
Adam rozpoczął od omówienia podjętych 
działań w zakresie wsparcia starań Fun-
dacji Akme dotyczących zagwarantowania 
trwałości prowadzonego, od sierpnia 2021 

roku, Środowiskowego Centrum Zdrowia 
Psychicznego w Otuszu.

– Do Pani Minister Zdrowia wystosowa-
łem pismo o wsparcie na kontynuowanie 
działalności Środowiskowego Centrum Zdro-
wia Psychicznego w Otuszu. Odpowiedź, jaką 
otrzymałem, oceniam jako zdawkową i wy-

mijającą. Czytam w niej, że „umowy o udzie-
lenie świadczeń opieki zdrowotnej mogą być 
zawarte przez Narodowy Fundusz Zdrowia 
wyłącznie ze świadczeniodawcami, którzy 
zostali wybrani do udzielenia świadczeń 
opieki zdrowotnej w wyniku rozstrzygnięcia 
postępowań konkursowych. Z tego względu 
nie ma możliwości zagwarantowania <<au-
tomatycznego przejęcia>> dalszego finanso-
wania przez NFZ środowiskowych centrów 
zdrowia psychicznego dla dzieci i młodzieży 
utworzonych z funduszy unijnych”. Fundacja 
Akme złożyła oferty na realizację świadczeń 
w ramach NFZ, ale niestety zostały one od-
rzucone. 

Jak już wcześniej, na wspólnym po-
siedzeniu Komisji Budżetu i Oświaty oraz 

Z obrad sesji
W dniu 4 października 2023 roku odbyła się LVI 
sesja Rady Miasta i Gminy Buk.

Porządek sesji:
I. Sprawy organizacyjne.
1. Otwarcie LVI sesji Rady Miasta i Gminy oraz stwierdzenie 

prawomocności obrad.
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji z dnia 29 sierpnia 

2023 r. 
3. Przedstawienie porządku obrad.

II. Informacje. Sprawozdania.
1. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Miasta i Gminy 

Buk między sesjami.

III. Rozpatrzenie projektów uchwał.
1. Przyjęcie Sołeckiej Strategii Rozwoju Sołectwa Niepru-

szewo na lata 2021-2026.
2. Przyjęcie Sołeckiej Strategii Rozwoju Sołectwa Otusz na 

lata 2021-2026.
3. Przyjęcie Sołeckiej Strategii Rozwoju Wsi Wysoczka – 

Żegowo – Wygoda na lata 2021-2026.
4. Uchwalenie Programu Przeciwdziałania Przemocy Domo-

wej oraz Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej 
na terenie Miasta i Gminy Buk na lata 2023-2027.

5. Regulamin przeprowadzenia głosowania w celu wyboru 
ławników do Sądu Rejonowego w Grodzisku Wlkp. na 
kadencję 2024-2027.

6. Przyjęcie programu polityki zdrowotnej pn. Program 
profilaktyki i wczesnego wykrywania osteoporozy 
w gminie Buk.

7. Wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu.
8. Zmiana Uchwały Nr XLVIII/427/2022 Rady Miasta i Gminy 

Buk z dnia 29 grudnia 2022 r. w sprawie budżetu Miasta 
i Gminy Buk na 2023 rok. 

9.  Zmiana Uchwały Nr XLVIII/426/2022 Rady Miasta i Gmi-
ny Buk z dnia 29 grudnia 2022r. w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2023-2039.

IV. Wybory ławników z Miasta i Gminy Buk do 
sądu Rejonowego w Grodzisku Wielkopolskim 
na kadencję 2024-2027.
1. Odczytanie stanowiska Zespołu ds. Opiniowania Kandy-

datów na Ławników.
2. Powołanie komisji skrutacyjnej do przeprowadzenia 

wyborów.
3. Przeprowadzenie tajnego głosowania do wyboru ławni-

ków do Sądu Rejonowego w Grodzisku Wlkp.
4. Odczytanie protokołu komisji skrutacyjnej o wynikach 

wyborów.
5. Podjęcie Uchwały w sprawie wyboru ławników sądowych 

na kadencję 2024-2027.

V. Interpelacje i zapytania.
VI.   Oświadczenia radnych.
VII.  Wystąpienia osób niebędących radnymi.
VIII.  Komunikaty.
IX.  Zakończenie.
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Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Spraw 
Socjalnych Rady MiG Buk w dn. 19.09. br. 
zostało przedstawione, Fundacja z uwagi na 
zbyt wysokie koszty wynajmu i utrzymania 
obiektu w Otuszu zwróciła się do burmi-
strza i radnych z wnioskiem o zapewnienie 
i udostępnienie lokalu z zasobów gminnych. 
– Prowadzimy rozmowy, aby Fundacji Akme 
udostępnić pomieszczenia w WDK Niepru-
szewo, które dzierżawi od nas Przychodnia 
„Vigilax”. Szczegóły przedstawię na paździer-
nikowym posiedzeniu Komisji w dn. 17.10.
br., w którym udział wezmą zaproszeni 
przedstawiciele Fundacji Akme. 

Przetargi i dofinansowania
Zostały przeprowadzone lub są w trakcie 

przetargi na:
– budowę ulicy Józefa Grobelnego w Buku,
– budowę ulicy Wodnej i Topolowej w Do-

bieżynie.
W okresie międzysesyjnym gmina po-

zyskała dofinansowania na:
–  profilaktykę i wczesne wykrywanie oste-

oporozy – 250.000 zł w ramach konkursu 
Ministerstwa Zdrowia;

– wymianę drewnianej podłogi w zabytko-
wym Kościele Parafialnym pw. Św. Waw-
rzyńca w Niepruszewie – 350.534 zł w ra-
mach Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków (II edycja);

– budowę ulicy Szkolnej w Niepruszewie 
– 2.000.000 zł w ramach Polskiego Ładu 
– PGR (VI edycja);

– budowę ulicy Ogrodowej w Wielkiej Wsi 
wraz z budową sieci kanalizacji deszczo-
wej – 1.505.585 zł w ramach Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg;

– wsparcie działalności Schroniska dla bez-
domnych zwierząt w Buku – 15.400 zł w ra-
mach Programu Wielkopolska Przyjazna 
Zwierzętom przeprowadzonego przez 
samorząd województwa wielkopolskiego;

– aplikację „Platforma do przeprowadzania 
konsultacji społecznych i budżetu obywa-
telskiego” – 47.970 zł w konkursie „Giełda 
Miejskich Technologii” z Polskiego Fundu-
szu Rozwoju S.A.;

– zakup sprzętu komputerowego dla biblio-
teki w Buku – 17.400 zł z Instytutu Książki.

Złożone wnioski o środki zewnętrzne 
Gmina stara się o pozyskanie kolejnych 

środków zewnętrznych na inwestycje i za-
dania:

– na budowę nowego boiska wielofunk-
cyjnego wraz z zadaszeniem o stałej kon-
strukcji w Szewcach – 1.620.402 zł w ra-
mach programu Olimpia (program budowy 
przyszkolnych hal sportowych na 100-lecie 
pierwszych występów reprezentacji Polski 
na igrzyskach olimpijskich); 

– na asystenta osobistego osoby z nie-

pełnosprawnością – 356.388 zł w ramach 
Programu „Asystent osobisty osoby z nie-
pełnosprawnością” dla Jednostek Samorządu 
Terytorialnego – (edycja 2024);

– dla organizacji pozarządowej prowa-
dzącej w społeczności lokalnej działania na 
rzecz rodziny: dla Stowarzyszenia Bukowskie 
Mamy – 50.000 zł w ramach Konkursu „Wiel-
kopolska Otwarta dla Rodziny” (edycja 2023). 

Oświetlenie i budowa sieci 
światłowodowej

Sukcesywnie przygotowywana jest do-
kumentacja dotycząca umów na dostawę 
energii elektrycznej dla nowego oświetlenia 
w gminie. W pełni oświetlona została ścieżka 
rowerowa wzdłuż ulicy Jana Pawła II.

Też zapewniono oświetlenie stawu 
Smugi. Sześć lamp zakupiono ze środków 
z Funduszu Sołeckiego, a montaż opłacono 
ze środków gminnych.

Od początku września na terenie Buku 
trwają prace związane z budową sieci i przy-
łączy światłowodowych. Do tej pory z puli 
podstawowej wykonano prace na ulicach: 
Wróblewskiego, Kościuszki, Dworcowej. 
Do 10 października br. wykonane mają być 
prace na ulicach: Czarnieckiego, Powstańców 
Wlkp. W puli podstawowej przewidzianej 
do realizacji jest 629 punktów adresowych. 
Firma Orange zwiększyła zakres inwestycji 
o 202 nowe punkty adresowe. 

Opłata planistyczna 
Zgodnie z poprzednią deklaracją, w dniu 

6 września br. burmistrz wydał decyzję o wy-
mierzeniu opłaty planistycznej w wysokości 
ponad 7 mln zł z tytułu zbycia działki poło-
żonej w Cieślach – po uprzednim uchwaleniu 
miejscowego planu zagospodarowania prze-
strzennego, co spowodowało podniesienie 
wartości nieruchomości. Gmina aktualnie 
oczekuje na uprawomocnienie się tej decy-
zji, co otworzy drogę do sporego wpływu 
środków finansowych do budżetu. 

Podpisane porozumienia
Z deweloperem planującym realizację 

budowy osiedla domów jednorodzinnych 
w Kalwach zostało podpisane w dn. 31.08.
br. porozumienie, w ramach którego dla po-
trzeb zapewnienia odprowadzania ścieków 
z nieruchomości, inwestor zajmie się budową 
sporego odcinka sieci kanalizacji sanitarnej 
wraz z przepompownią. Przebieg inwesty-
cji: od ul. Wiśniowej, poprzez ul. Podgórną 
do Starej Drogi w Kalwach. Jak mówił bur-
mistrz: – Konsekwentnie dążymy do tego, 
aby inwestorzy partycypowali w kosztach 
infrastruktury dla mieszkańców na terenach, 
na których realizują inwestycje, a budowa 
kanalizacji sanitarnej jest tego najlepszym 
przykładem. 

W dn. 03.10.br. burmistrz MiG Buk Paweł 
Adam wraz z wójtami i burmistrzami sąsia-
dujących samorządów (Dopiewa, Tarnowa 
Podgórnego, Komornik i Stęszewa) podpi-
sał porozumienie w sprawie utworzenia 
Zachodniopoznańskiego Klastra Energii. 
– Celem Klastra Energii jest rozwój energe-
tyki rozproszonej opartej nie tylko na od-
nawialnych, ale również konwencjonalnych 
źródłach energii. Społeczności energetyczne 
tego typu służą poprawie bezpieczeństwa 
energetycznego, poprawie środowiska natu-
ralnego i wzmocnieniu lokalnej gospodarki. 
Dodatkowo podpisanie porozumienia po-
zwala na wspólne pozyskiwanie środków 
zewnętrznych, a w przyszłości na wytwa-
rzanie tańszej energii. Niezwłocznie złożony 
został wniosek aplikacyjny do Ministerstwa 
Rozwoju i Technologii o dofinansowanie 
w wysokości 178.220 zł na działania prze-
dinwestycyjne służące rozwojowi Zachod-
niopoznańskiego Klastra Energii. 

Strategia Rozwoju Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2033 

Trwają prace nad Strategią Rozwoju Mia-
sta i Gminy Buk na lata 2024-2033 – naj-
ważniejszym dokumentem, który wytyczy 
kierunki rozwoju MiG Buk na najbliższe 
lata.  Koncepcję przygotowują pracownicy 
Wielkopolskiej Akademii Nauki i Rozwoju 
z Poznania, przy współpracy z zespołem ro-
boczym oddelegowanym do prac z ramienia 
urzędu MiG Buk.

W jednym z pierwszych etapów pra-
cy nad strategią, mieszkańcy gminy mieli 
okazję wypowiedzieć się na temat sytuacji 
przestrzennej, gospodarczej i społecznej MiG 
Buk – w tym celu wypełnili ankietę. 

W dn. 21.09.br. w Sali Miejskiej w Buku 
odbyły się warsztaty dotyczące określe-
nia misji, wizji, celów i kierunków działań 
strategicznych. W spotkaniu udział wzięli 
przedstawiciele urzędu i jednostek, Rady MiG 
Buk, sołectw, organizacji pozarządowych, 
placówek oświatowych, przedsiębiorców. 

– W najbliższym czasie otrzymamy część 
strategiczną dokumentu i rozpoczniemy pro-
ces konsultacji społecznych. Następnie pro-
jekt tego dokumentu zostanie przedstawiony 
mieszkańcom do konsultacji, a zebrane uwagi 
po ich analizie będą uwzględnione w koń-
cowym projekcie Strategii i przedstawione 
Radzie MiG Buk – poinformował burmistrz.

Gminny Program Rewitalizacji 
W dn. 03.10.br. rozpoczęły się konsultacje 

społeczne dotyczące projektu uchwały w za-
kresie obszaru zdegradowanego i obszaru 
rewitalizacji na terenie Miasta i Gminy Buk. 
Uwagi są zbierane do dn. 07.11.br. w formie 
wypełnionego papierowego lub elektronicz-
nego formularza. W dn. 26.10.br. o godz. 13 
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odbędzie się też spotkanie konsultacyjne 
on-line z interesariuszami rewitalizacji, 
podczas którego zostanie omówiona meto-
dyka wyznaczenia obszaru zdegradowanego 
i obszaru rewitalizacji na terenie MiG Buk. 

Po uwzględnieniu uwag uzyskanych 
w trakcie konsultacji opracowany zostanie 
projekt uchwały Rady MiG Buk w sprawie wy-
znaczenia obszaru zdegradowanego i obsza-
ru rewitalizacji na terenie MiG Buk. Kolejne 
etapy działań to między innymi udział w sesji 
wykonawcy dokumentacji z przedstawie-
niem wyników analiz (określenie obszarów), 
spotkania robocze, przygotowanie katalogu 
projektów rewitalizacyjnych, warsztaty (wi-
zje i cele), opracowanie projektu GPR – kon-
sultacje społeczne i uzgodnienia z organami 
oraz instytucjami, opracowanie ostatecznej 
wersji GPR, przygotowanie projektu uchwały 
i przedstawienie Radzie MiG Buk.

Konkurs architektoniczno-
urbanistyczny dotyczący Placu 
Przemysława w Buku

W dn. 15.09.br. burmistrz podpisał umo-
wę na opracowanie dokumentacji konkursu 
architektoniczno-urbanistycznego dotyczą-
cego Placu Przemysława w Buku wraz z regu-
laminem oraz załącznikami merytorycznymi, 
a także organizacji procesu konkursowego 
wraz z jego realizacją, prowadzącą do roz-
strzygnięcia konkursu. Koordynacja proce-
dury konkursowej w formule flamandzkiej, 
dwuetapowej, obejmuje między innymi 
wskazanie członków jury, pozyskanie refe-
rencji Stowarzyszenia Architektów Polskich 
w Poznaniu, wsparcie promocji konkursu na 
arenie ogólnopolskiej, organizację posiedzeń 
sądu konkursowego, przeprowadzenie spo-
tkań oraz dyskusji i pokazów pokonkurso-
wych dla architektów i mieszkańców.

Dokumentacja konkursowa zostanie 
przedłożona do 30 listopada br.; procedura 
konkursowa ma zostać zakończona do 31 
marca 2024 r., co będzie stanowić podstawę 
do przeprowadzenia procedury wyłonienia 
wykonawcy.

Burmistrz przypomniał, że w ramach 
Polskiego Ładu – ósmej edycji Rządowego 
Programu Inwestycji Strategicznych złożył 
wniosek o dofinansowanie na rewitaliza-
cję parku przy Sanktuarium Matki Bożej 
Bukowskiej Literackiej w Buku wraz z re-
witalizacją rynku – pl. Przemysława oraz 
z terenami przyległymi – wnioskowana 
kwota: 28.500.000 zł. 

Podsumowanie projektu 
szkoleniowego EDU KOMPAS

W dn. 21.09.br. w Sali Miejskiej w Buku 
odbyło się spotkanie podsumowujące pro-
jekt szkoleniowy kadry nauczycielskie EDU 
KOMPAS, realizowanego w roku szkolnym 

2022/2023 we wszystkich szkołach pod-
stawowych na terenie gminy. Projekt służył 
podniesieniu kompetencji nauczycieli po-
przez warsztaty, wykłady, konsultacje, które 
zostały dostosowane do potrzeb nauczycieli 
placówek oświatowych w gminie Buk, czego 
rezultatem ma być rozwój uczniów i ich lep-
sze wyniki w nauce. Roczny proces szkolenio-
wy kadry nauczycielskiej przeprowadzony 
został przez Ośrodek Rozwoju Kompetencji 
Edukacyjnych w Warszawie, finansowany – 
z budżetu gminy. 

Więcej połączeń Poznańskiej Kolei 
Metropolitalnej

Porozumienie na dodatkowe połączenia 
w ramach Poznańskiej Kolei Metropolitalnej 
w dn. 11.09.br. podpisały współfinansujące je 
samorządy. Od 1 stycznia 2024 roku przybę-
dzie par pociągów kursujących w centralnej 
Wielkopolsce na krótkich dystansach. Naj-
bardziej zadowoleni ze zmian będą miesz-
kańcy korzystający z linii Poznań – Opalenica 
– Nowy Tomyśl. Zamiast dotychczasowych 
18 par połączeń między Poznaniem a No-
wym Tomyślem będzie ich 25, a dwa kolejne 
składy przybędą na odcinku Poznań – Opa-
lenica. Podpisane porozumienie oznacza też 
dodatkowe kursy PKM między Poznaniem 
a Grodziskiem Wielkopolskim, Kościanem, 
Pobiedziskami, Rogoźnem, Szamotułami, 
Środą Wielkopolską i Wrześnią.

Przy okazji burmistrz podziękował rad-
nym, że na sesji w dn. 22.09.br. pozytywnie 
zaopiniowali projekt zwiększenia liczby połą-
czeń kolejowych na trasie Poznań – Opalenica 
zaproponowanych przez PKM i przeznacze-
nie na ten cel, podobnie jak inne samorządy, 
dodatkowych środków z budżetu gminy.

ZIT – unijne wsparcie na realizację 
kluczowych zadań dla gminy Buk

W dn. 12.09.br., w Urzędzie Marszałkow-
skim Województwa Wielkopolskiego pod-
pisano porozumienie w sprawie realizacji 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 
w ramach programu regionalnego Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027 po-
między Zarządem Województwa Wielkopol-
skiego a Stowarzyszeniem Metropolia Poznań. 

Dofinansowanie z Unii Europejskiej 
umożliwi realizację kluczowych zadań też dla 
gminy Buk. – Na liście zadań ZIT planowane 
są inwestycje, takie jak „Zagospodarowanie 
wód opadowych i terenów zielonych wraz 
z renowacją zbiorników wodnych na terenie 
miasta i gminy Buk”, „Budowa zintegrowane-
go węzła przesiadkowego Dobieżyn Północ 
wraz z niezbędną infrastrukturą” oraz w part-
nerstwie z powiatem poznańskim „Budowa 
ścieżki rowerowej w ciągu DP2496P, odcinek 
Buk – stacja kolejowa Otusz” – powiedział 
burmistrz. 

Przygotowania do wyborów 
Dowóz wyborców do lokali wyborczych 

w dniu głosowania jest nowym zadaniem 
związanym z organizacją wyborów reali-
zowanym przez gminy w ramach zadań zle-
conych i wynika z tegorocznej nowelizacji 
kodeksu wyborczego. Na wykonanie tego 
zadania wojewoda udziela dotacji. Realizacja 
tego zadania odbywa się we współpracy ze 
Związkiem Powiatowo-Gminnym „Wielko-
polski Transport Regionalny”. W oparciu o ist-
niejące na terenie gminy linie komunikacyjne 
nr 781, 782 i 783 zapewniony będzie dojazd 
wyborcom do wszystkich lokali wyborczych. 
Zaplanowano po cztery kursy na każdej linii. 

Wszystkie informacje dotyczące wybo-
rów są publikowane w Biuletynie Informacji 
Publicznej MiG Buk, w zakładce wybory – 
wybory do Sejmu i do Senatu RP w 2023 r. 

Burmistrz zaapelował do wszystkich 
mieszkańców uprawnionych do głosowa-
nia o wzięcie udziału w wyborach i speł-
nienie obywatelskiego obowiązku. – Dzień 
15 października jest świętem demokracji. 
Wybierzmy Polskę taką, jaką oczekuje każdy 
z nas. Zachęcam wszystkich do skorzystania 
z tego prawa i wywiązania się z obywatel-
skiego obowiązku.

Podziękowania i gratulacje
W okresie międzysesyjnym na terenie 

gminy odbyło się wiele spotkań i wydarzeń, 
za których organizację burmistrz podzięko-
wał między innymi pracownikom urzędu 
MiG Buk, jednostkom organizacyjnym oraz 
sołectwom.

Zaliczyć do nich należy:
– zebrania we wszystkich sołectwach, 

które odbyły się od 18 do 29 września br., 
a dotyczyły głównie uchwalenia Funduszy 
Sołeckich na 2024 rok oraz spraw bieżących;

– odsłonięcie tablicy pamiątkowej ku 
pamięci Eugeniusza Jakubowskiego,

– Dożynki Gminne i Wielka Otuska,
– piknik rodzinny z okazji zakończenia 

rozbudowy DW 306,
– Narodowe Czytanie powieści „Nad 

Niemnem”, 
– 70-lecie działalności PTTK.
Ponadto burmistrz pogratulował najlep-

szym uczniom, którzy zdobyli „Złote Pióra”. 
Podziękował też wszystkim zaangażowanym 
w rozwój piłki ręcznej w naszej gminie, co 
zostało nagrodzone przez Polski Związek Piłki 
Ręcznej poprzez przyznanie gminie Buk na 
wniosek UKS Spartakus wyróżnienia – Meda-
lu za zasługi dla piłki ręcznej. – 13 września 
przypadł mi zaszczyt przyjęcia w imieniu 
mieszkańców tego wyjątkowego wyróżnie-
nia, co jest zasługą nas wszystkich. Tego typu 
wyróżnienie motywuje do jeszcze większej 
pracy na rzecz bukowskiego sportu w zakresie 
odpowiednio dostosowanej infrastruktury 
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czy oferty nowych zajęć, na przykład zajęć 
lekkoatletycznych – mówił burmistrz. 

Zaproszenia
Burmistrz zaprosił na Tydzień Seniora, 

w ramach którego seniorzy będą mieli możli-
wość wziąć udział w wycieczce, warsztatach, 
spotkaniach, wykładach, seansach filmowych 
i teatralnych. Ponadto zaprosił też na III Fe-
stiwal Muzyki Kameralnej im. ks. dra Józefa 
Surzyńskiego w Buku.

Zapowiedział też inaugurację Bukowskie-
go Uniwersytetu Otwartego zaplanowaną na 
11 października br. o godz. 17 w Sali Miejskiej. 
Wykład inauguracyjny poprowadzi generał 
Gromosław Czempiński – funkcjonariusz 
służb specjalnych PRL i RP, dyplomata, w la-
tach 1993-96 Szef Urzędu Ochrony Państwa.

Dyskusja nad sprawozdaniem 
burmistrza

Radni wyrazili zadowolenie, że gmina po-
zyskuje dofinansowania, nie tylko na duże 
inwestycje, szczególnie drogowe czy wod-
no-kanalizacyjne, ale również te mniejsze, na 
przykład w zakresie polityki zdrowotnej i też 
mikrozadania. Chwalili, że ważne dla gminy 
dokumenty są konsultowane ze społecznością 
lokalną, także poprzez spotkania warsztatowe, 
jak w przypadku Strategii Rozwoju MiG Buk, 
czy zaplanowanego spotkania konsultacyjne-
go on-line w zakresie Gminnego Programu 
Rewitalizacji. Dopytywali między innymi 
o opłatę planistyczną, szczegóły dotyczące 
dofinansowań, o które gmina się ubiega, na 
przykład w ramach programu Olimpia na 
budowę nowego boiska wielofunkcyjnego 
w Szewcach czy na rewitalizację parku przy 
Sanktuarium Matki Bożej Bukowskiej Literac-
kiej w Buku wraz z rewitalizacją rynku – pl. 
Przemysława oraz z terenami przyległymi. 
Chcieli też wiedzieć, na jakim etapie przygoto-
wań jest analiza transportowa gminy i budżet 
obywatelski gminy. 

Przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Tomasz Plewa – w dłuższej wy-
powiedzi  przyłączył się do gratulacji za 
nagrodę sportową, którą gmina otrzymała 

od Polskiego Związku Piłki Ręcznej, a którą 
– jak mówił – burmistrz odebrał w imieniu 
całej społeczności lokalnej, kilku pokoleń, 
które przez lata pracowały na ten sukces 
piłki ręcznej. Tym bardziej że gmina w du-
żym zakresie finansuje obiekty sportowe, 
prowadzi remonty pomieszczeń sportowych 
w Buku i Niepruszewie, stara się o pozyska-
nie dofinansowań w zakresie budowy boisk, 
aktualnie boiska w Szewcach. Nawiązał też 
do zebrania sołeckiego w Dobieżynie, gdzie 
społeczność wyraziła oczekiwanie, aby przy 
okazji przebudowy ulic dokonać wymiany 
wodociągowej sieci azbestowo-cementowej 
w ul. Wodnej i Topolowej, co wymagać będzie 
też wygospodarowania dodatkowych środ-
ków finansowych w budżecie gminy w wyso-
kości około pół miliona złotych. – Cieszy to, 
że gmina idzie w kierunku uspołecznienia 
kosztów, tak jak w przypadku wspomnianej 
kanalizacji w Kalwach. I oby tak dalej – by in-
westycje gminne były dalej realizowane przy 
udziale również inwestorów, którzy chcąc 
zarabiać pieniądze na sprzedaży domów, 
powinni też współfinansować infrastrukturę 
gminną. Radny dopytywał też, czy inicjatywa 
Bukowskiego Uniwersytetu Otwartego bę-
dzie alternatywą dla Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku i czy wykłady będą się odbywać tylko 
w Sali Miejskiej w Buku, czy też w sołectwach. 

Przyjęto projekty uchwał
Następnie przyjęto projekty uchwał, któ-

re zostały omówione i pozytywnie zaopi-
niowane na wspólnym posiedzeniu Komisji 
Budżetu i Oświaty oraz Rolnictwa, Ochrony 
Środowiska i Spraw Socjalnych Rady MiG 
Buk w dn. 19.09.br. Na dłużej zatrzymano się 
przy projektach zmiany uchwały budżetowej 
i zmiany WPF, które omówiła skarbnik MiG 
Buk Aleksandra Szajek.

Wybory ławników
Zgodnie z porządkiem obrad zajęto się 

wyborem ławników z Miasta i Gminy Buk 
do Sądu Rejonowego w Grodzisku Wielko-
polskim na kadencję 2024-2027. Odczytano 
stanowisko Zespołu ds. Opiniowania Kan-

dydatów na ławników, powołano komisję 
skrutacyjną do przeprowadzania wyborów, 
przeprowadzono tajne głosowanie, odczy-
tano protokół komisji skrutacyjnej o wyni-
kach wyborów i podjęto uchwałę w sprawie 
wyboru ławników sądowych na kadencję 
2024-2027. Ławnikiem do Sądu Rejonowego 
w Grodzisku Wielkopolskim została wybrana 
Agnieszka Marianna Wieczorek.

Podczas LVI sesji Rady Miasta i Gminy 
Buk przyjęto projekty uchwał:

– przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwo-
ju Wsi Niepruszewo w Gminie Buk na lata 
2021-2026;

– przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju 
Wsi Otusz w Gminie Buk na lata 2021-2026;

– przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju 
Wsi Wysoczka – Żegowo – Wygoda w Gminie 
Buk na lata 2021-2026;

– uchwalenia Programu Przeciwdziała-
nia Przemocy Domowej oraz Ochrony Osób; 
Doznających Przemocy Domowej na terenie 
Miasta i Gminy Buk na lata 2023-2027;

– regulaminu przeprowadzenia głoso-
wania w celu wyboru ławników do Sądu 
Rejonowego w Grodzisku Wlkp. na kadencję 
2024-2027;

– wyboru ławników sądowych na ka-
dencję 2024-2027;

– przejęcia programu polityki zdrowotnej 
pn. Program profilaktyki i wczesnego wykry-
wania osteoporozy w gminie Buk;

– wyrażenia zgody na ustanowienie słu-
żebności przesyłu;

– zmiany Uchwały Nr XLVIII/427/2022 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 20 grudnia 
2022 r. w sprawie budżetu Miasta i Gminy 
Buk na 2023 rok;

– zmiany Uchwały Nr XLVIII/426/2022 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 29 grudnia 
2022 r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2023-2039;

– wyboru ławników z Miasta i Gminy Buk 
do Sądu Rejonowego w Grodzisku Wielko-
polskim na kadencję 2024-2027.

W trosce o bukowską oświatę
Funkcjonowanie obiektów oświaty na terenie gminy, baza lokalowa, przeprowadzone 
remonty, adaptacje oraz inwestycje, stan przygotowań do roku szkolnego 2023/2024; 
analiza wyników nauczania za miniony rok. Tematy oświatowe zdominowały 
wyjazdowe wspólne posiedzenie Komisji Budżetu i Oświaty oraz Komisji Rolnictwa, 
Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych Rady Miasta i Gminy Buk, które odbyło się 19 
września br. w Szkole Podstawowej im. o. Ignacego Cieślaka w Dobieżynie.

Na wstępie – prowadzący obrady – prze-
wodniczący Komisji Budżetu i Oświaty To-
masz Plewa nawiązał do sytuacji polskiej 
oświaty. – Nauczyciele mają mieć w 2024 
roku zagwarantowaną podwyżkę wynagro-

dzenia w wysokości 12,3%, gminom zapewni 
się wyższe subwencje oświatowe o 18,6%, 
to ostatnie rządowe obietnice, które i tak nie 
są gwarancją lepszej jakości kształcenia. Jeśli 
nie będzie sprzyjających warunków zatrud-

niania dla nauczycieli specjalistów, to nie ma 
co marzyć o poprawie warunków nauczania 
naszych dzieci.

Radni przed posiedzeniem komisji otrzy-
mali szczegółowe opracowanie dotyczące 
sytuacji placówek oświatowych w gminie, 
efektów nauczania oraz podejmowanych 
nowych przedsięwzięć i inwestycji w tym 
zakresie, których inicjatorem jest urząd 
Miasta i Gminy Buk. Na komisję zostały też 
zaproszone dyrektorki publicznych placówek 
oświatowych w gminie; dzięki temu radni od 
razu mogli dopytać o szczegóły dotyczące 
działalności placówek.
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Przygotowania do roku szkolnego
W opracowaniu, w którym zostały omó-

wione prace remontowane w poszczególnych 
jednostkach, czytamy: „Przed rozpoczęciem 
roku szkolnego, w okresie wakacyjnym, 
w placówkach oświatowych zostały przepro-
wadzone remonty. Odświeżono i poprawiono 
ich funkcjonalność, by szkoły i przedszkola 
wyglądały lepiej, a przede wszystkim by 
były coraz bardziej przyjazne i bezpieczne. 
Przeprowadzona wizytacja przez burmistrza 
MiG Buk Pawła Adama wraz z pracownika-
mi urzędu potwierdziła, że dyrekcje szkół 
przygotowały placówki do rozpoczęcia roku 
szkolnego”.  

 Przedstawiono analizę wyników eg-
zaminu ośmioklasisty w roku szkolnym 
2022/2023, wyniki egzaminu zawodowego 
w sesji letniej 2023 roku oraz działania w za-
kresie języka angielskiego – dodatkowymi 
lekcjami z języka angielskiego w tym roku 
szkolnym zostali objęci nie tylko ósmokla-
siści, ale też siódmoklasiści. 

Dwujęzyczność na kilku poziomach
Na dłużej zatrzymano się przy programie 

dwujęzyczności dzieci, do którego przystą-
piono na początku września br. – korzystają 
z niego dzieci ze żłobka i z przedszkola oraz 
uczniowie klas pierwszych szkół podstawo-
wych.

Kontynuując wątek dwujęzyczności, 
o który dopytywali radni podczas dysku-
sji, inspektor ds. oświaty w urzędzie Syl-
wia Wzgarda poinformowała, że gmina 
przymierza się do utworzenia oddziałów 
dwujęzycznych w SP w Buku oraz w SP 
w Niepruszewie. – Obecnie prowadzone są 
rozmowy z dyrektorkami w zakresie analizy 
potrzeb edukacyjnych środowiska lokalnego 
oraz kwalifikacji nauczycieli. Oddziały dwu-
języczne będą mogły być tworzone od klasy 
VII szkoły podstawowej, w pierwszej kolej-
ności będą przyjmowani do nich uczniowie 
tych właśnie szkół, a w przypadku wolnych 
miejsc – uczniowie innych szkół – tłumaczył 
burmistrz.

Szanse na rozwój szkół
Uczniowie klas czwartych otrzymają 

laptopy zakupione ze środków publicznych, 
które mają być wykorzystywane między inny-
mi do realizowania podstawy programowej 
i umożliwienia wszystkim uczniom nabywa-
nia kompetencji cyfrowych, bez względu na 
status materialny. W tym celu gmina otrzy-
mała 148 laptopów, które zostały przekazane 
szkołom; następnie z rodzicami zawierane 
będą umowy na przekazanie sprzętu na wła-
sność, ewentualnie w użyczenie.

W ramach pozyskanego dofinansowania 
z programu rozwijania szkolnej infrastruk-
tury oraz kompetencji uczniów i nauczycieli 

w zakresie technologii informacyjno-komu-
nikacyjnych „Aktywna tablica” wsparcie fi-
nansowe otrzymały: SP w Szewcach – dofi-
nansowanie 35 tys. zł, SP w Buku – 14 tys. zł.

Gmina podejmuje też starania o utworze-
nie gabinetu stomatologicznego dla uczniów 
na terenie miasta. W tym celu pomoc ma 
świadczyć wyspecjalizowany podmiot, który 
ma wspierać organizację gabinetu stomatolo-
gicznego, wyposażenie w sprzęt i narzędzia, 
zatrudnianie wykwalifikowanego personelu 
w ramach NFZ. Zadaniem MiG Buk byłoby 
nieodpłatne użyczenie pomieszczenia z prze-
znaczeniem na gabinet stomatologiczny.

Z innych działań związanych z rozwo-
jem oświaty w gminie należy też wspomnieć 
o rozbudowie Przedszkola „Złoty Kogucik” 
w Niepruszewie – o kolejne dwa oddziały. 
Rozbudowa przedszkola jest odpowiedzią 
na oczekiwania rodziców, a do placówki 
uczęszcza obecnie 175 dzieci.

Potrzeby placówek oświatowych
Przygotowane opracowanie zawiera 

też szczegółowe informacje dotyczące sta-
nu przygotowań placówek oświatowych do 
roku szkolnego 2023/2024: wykaz stanowisk 
i etatów, baza lokalowa i organizacja, liczba 
uczniów, w przypadku przedszkola – rekru-
tacja i odpłatność. Do najczęstszych potrzeb, 
które były wymieniane w zestawieniu oraz 
jakie także pojawiły się podczas dyskusji, 
należą konieczność podjęcia kolejnych 
remontów i modernizacji oraz trudności 
ze znalezieniem nauczycieli specjalistów: 
psychologów, pedagogów, pedagogów spe-
cjalnych czy logopedów. Problemy kadro-
we, z którymi gmina boryka się od wielu 
lat, wynikają z niskich wynagrodzeń, jakie 
placówki oświatowe są w stanie zaoferować, 
na przykład kadrze psychologicznej. Nie-
małym wyzwaniem dla szkół (szczególnie 
SP w Buku) są uczniowie ze specjalnymi 
potrzebami edukacyjnymi i orzeczeniami 
o kształceniu specjalnym, którym trzeba 
zapewnić odpowiednią opiekę – np. w SP 
w Buku w tej grupie jest 72 dzieci. W gmin-
nych placówkach oświatowych przebywa też 
liczna grupa uczniów z Ukrainy; najwięcej 
w SP w Buku – 75, co jest związane z potrzebą 
podjęcia dodatkowych zajęć z języka pol-
skiego i zatrudnienia asystenta kulturowego. 

W Branżowej Szkole I stopnia w Buku 
w tym roku szkolnym, w związku z licznymi 
zgłoszeniami rekrutacyjnymi, pojawiła się 
konieczność utworzenia większej liczby klas 
pierwszych – trzech, do których uczęszcza 97 
uczniów. Szkoła ciągle boryka się z brakiem 
własnej sali gimnastycznej – zajęcia wycho-
wania fizycznego odbywają się w Sali OSiR 
w Buku.  Sali gimnastycznej nadal brakuje 
SP w Dobieżynie, choć budowa hali sporto-
wej, która ma się rozpocząć w październiku, 

z pewnością rozwiąże ten problem. Pomiesz-
czenia zastępcze, które obecnie spełniają jej 
rolę, w żadnym stopniu nie są przystosowane 
do prowadzenia zajęć sportowych. Inne pro-
blemy tej szkoły to między innymi niewielka 
powierzchnia biblioteki szkolnej. 

O potrzebie kolejnych remontów placó-
wek mówiły panie dyrektor ze wszystkich 
placówek oświatowych. Dla przykładu – 
Szkoła Podstawowa w Niepruszewie ocze-
kuje na remont schodów i dachu (wejście 
od strony kościoła), wymianę instalacji ka-
nalizacyjnej czy remont zaplecza sali gimna-
stycznej. Przedszkole im. Krasnala Hałabały 
w Buku, które zostało wybudowane na tere-
nie bagienno-stawowym jedenaście lat temu, 
mierzy się z zawilgoceniem ścian przyziemia, 
co wymusza podjęcie prac zabezpieczających 
i remontowych. 

Podsumowując stan bukowskiej oświa-
ty, burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł 
Adam podziękował dyrekcji i nauczycie-
lom za wkład pracy, dzięki któremu wyniki 
nauczania są lepsze w porównaniu do lat 
poprzednich. Przykładem tego są choćby 
wyniki Egzaminu Ósmoklasisty. – Cieszy to, 
że podjęte przez gminę inicjatywy w trosce 
o bukowską oświatę dotyczące dokształcania 
kadry nauczycielskiej w ramach programu 
EDU KOMPAS, przynoszą rezultaty. Oprócz 
wspomnianych już nowych działań, takich 
jak między innymi dwujęzyczność dzieci, 
wspomnę jeszcze o dodatkowych staraniach 
jakie podejmujemy w zakresie pozyskiwania 
dofinansowań z różnych źródeł – między 
innymi na kompleksowy remont Przedszkola 
im. Krasnala Hałabały, budowę krytego bo-
iska sportowego w SP w Szewcach czy edu-
kację ekologiczno-przyrodniczą w szkołach, 
w ramach której zaplanowane są plenerowe 
zajęcia z sokolnikiem. Dysponujemy też do-
kumentacją projektową na rozbudowę SP 
w Niepruszewie. 

Burmistrz mówił też, że potrzeby oświaty 
są ogromne i gmina w miarę możliwości stara 
się je realizować. – Jednak brakuje środków 
z budżetu gminy, przede wszystkim na re-
monty bieżące, też z powodu wzrostu cen 
materiałów budowlanych czy usług. Jeśli 
informacje dotyczące zwiększenia subwen-
cji oświatowej zostaną nam dostarczone 
w zapowiadanym terminie, to odpowied-
nio wcześnie uda nam się zaprojektować 
przyszłoroczny budżet z uwzględnieniem 
potrzeb oświatowych.

W dyskusji radnych na temat spraw 
oświatowych dominowały pytania dotyczące 
remontów, które są potrzebne na przykład 
na skutek zalania podczas obfitych opadów 
– w SP w Szewcach, czy są kontynuacją bie-
żących prac – dach SP w Dobieżynie. Radni 
chcieli też wiedzieć, na jakich warunkach 
laptopy zostaną przekazane uczniom klas IV, 
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jak przebiega integracja dzieci ukraińskich 
ze społecznościami szkolnymi, czy budowa 
hali sportowej w Dobieżynie na etapie reali-
zacji nie utrudni codziennego funkcjonowa-
nia szkoły. Pojawiła się też propozycja, aby 
z powodu braków kadrowych specjalistów: 
psychologów, pedagogów specjalnych sko-
rzystać ze specjalistycznej kadry Środowi-
skowego Centrum Zdrowia Psychicznego 
w Otuszu. Zwrócono też uwagę, że rodzice 
coraz częściej pomagają szkołom, wspierając 
doposażenie czy udzielając się przy remon-
tach – na przykład działania Rady Rodziców 
w SP w Szewcach.

Na zakończenie tematyki oświatowej 
w gminie – przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Tomasz Plewa zaprosił radnych 
na debatę oświatową, w dn. 20.09.br., pod-
sumowującą projekt szkoleniowy kadry na-
uczycielskiej EDU KOMPAS, w roku szkolnym 
2022/2023, we wszystkich szkołach podsta-
wowych na terenie gminy. 

Omówienie projektów uchwał
Następnie omówione projekty uchwał 

w sprawie:
– przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju 

Wsi Otusz w Gminie Buk na lata 2021-2026;
– przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwo-

ju Wsi Niepruszewo w Gminie Buk na lata 
2021-2026;

–  przyjęcia Sołeckiej Strategii Rozwoju 
Wsi Wysoczka – Żegowo – Wygoda w Gminie 
Buk na lata 2021-2026;

– uchwalenia Programu Przeciwdziała-
nia Przemocy Domowej oraz Ochrony Osób; 
Doznających Przemocy Domowej na terenie 
Miasta i Gminy Buk na lata 2023 – 2027;

– regulaminu przeprowadzenia głoso-
wania w celu wyboru ławników do Sądu 

Rejonowego w Grodzisku Wlkp. na kadencję 
2024-2027;

– wyboru ławników sądowych na ka-
dencję 2024-2027;

– przejęcia programu polityki zdrowotnej 
pn. Program profilaktyki i wczesnego wykry-
wania osteoporozy w gminie Buk. 

Wniosek Fundacji Akme
Radni zajęli się też pismem, które Fun-

dacja Akme wystosowała do Rady Miasta 
i Gminy Buk. Zwróciła się z prośbą o wspar-
cie ich starań dotyczących zagwarantowa-
nia trwałości realizowanego przez Akme, 
od sierpnia 2021 roku, Środowiskowego 
Centrum Zdrowia Psychicznego w Otuszu. 
Zresztą na posiedzeniach komisji i sesji radni 
już wielokrotnie podejmowali temat trudno-
ści finansowych, z którymi boryka się ŚCZP. 
Jest to związane ze zbliżającym się terminem 
zakończenia projektu, który do tej pory był 
finansowany ze środków unijnych.

W celu pozyskania środków na konty-
nuowanie działalności, Fundacja prowadzi 
intensywne zabiegi i rozmowy z przedstawi-
cielami Departamentu Europejskiego Fundu-
szu Społecznego Urzędu Marszałkowskiego, 
Oddziałem Wielkopolskim NFZ, a także Mi-
nisterstwem Zdrowia. Obecnie Akme złożyła 
ofertę na realizację świadczeń w ramach NFZ 
dotyczącą prowadzenia Ośrodka Środowisko-
wej Opieki Psychologicznej i Psychiatrycznej 
dla dzieci i młodzieży. Po uzyskaniu kon-
traktu jest duża szansa na kontynuowanie 
świadczeń w ramach NFZ w kolejnych la-
tach. Ponadto Fundacja zdobyła środki na 
realizację programu „Regionalny program 
rehabilitacji młodzieży z zaburzeniami de-
presyjnymi”. Planowane jest też pozyskanie 
środków wsparcia na kontynuowanie pro-

gramów w zakresie zdrowia psychicznego 
dla osób dorosłych.

W piśmie skierowanym do radnych Akme 
pisze: „Niestety, ale w obecnej sytuacji Fun-
dacja nie jest w stanie sfinansować kosztów 
dotychczas wynajmowanego lokalu, w któ-
rym realizujemy bezpłatne usługi (średni 
koszt miesięczny wynajmu wraz z eksplo-
atacją to około 13 tys. zł). W związku z tym 
zwracamy się z prośbą o zweryfikowanie, czy 
w zasobach lokalowych gminy istnieją lokale, 
w których Fundacja mogłaby kontynuować 
działalność związaną z pomocą psychologicz-
no-psychiatryczną dla mieszkańców gminy”.

Dyskutując nad wnioskiem Fundacji, 
radni stwierdzili, że dalsze funkcjonowa-
nie Środowiskowego Centrum Zdrowia 
Psychicznego w Otuszu jest jak najbardziej 
potrzebne i muszą zostać podjęte w tym celu 
wszelkie możliwe działania. Wprawdzie za-
soby lokalowe gminy są bardzo ograniczone 
i niełatwo będzie znaleźć odpowiedni lokal, 
ale w trakcie dyskusji padło kilka propozycji 
nowej lokalizacji. Burmistrz wspomniał, że 
jedną z propozycji gminy jest lokal przy ul. 
Przykop, gdzie miałby powstać Dzienny Dom 
Pomocy Psychologicznej, w którym wsparcie 
znalazłyby osoby w kryzysie psychicznym. 
Zadanie miałoby być realizowane partnersko 
z Fundacją przy dofinansowaniu unijnym, na 
które został złożony wniosek aplikacyjny.

Przewodniczący Komisji Budżetu 
i Oświaty Tomasz Plewa zaproponował, aby 
na październikowe wspólne posiedzenie ko-
misji Rady MiG Buk zaprosić przedstawicieli 
Fundacji, by zapoznać się z oczekiwaniami 
Akme dotyczącymi lokalu i omówić zasady, 
na jakich miałby zostać on udostępniony. 
Radni przychylili się do tej propozycji.

Edyta Wasielewska

Dofinansowanie na profilaktykę 
i wczesne wykrywanie osteoporozy

Gmina otrzymała kolejne dofinansowanie, tym razem na program polityki 
zdrowotnej realizowany przez gminę w obszarze edukacji w zakresie osteoporozy 
i wczesnego wykrywania choroby „Profilaktyka osteoporozy FM SRP”. Otrzymane 
przez urząd dofinansowanie w wysokości 250.000 zł pozyskaliśmy w ramach konkursu 
Ministerstwa Zdrowia.  

Celem programu ma być zmniejszenie 
zachorowalności z powodu osteopo-
rozy, wczesne wykrywanie choroby 

i skuteczne jej leczenia, które zmniejszy 
liczbę złamań osteoporotycznych wśród 
seniorów. Zgodnie z założeniami konkur-
su dofinansowanie wynosi 80% wartości 
projektu, co oznacza, że z budżetu gminy 
w latach 2023-2025 niezbędne jest prze-
znaczenie pozostałych środków, które będą 
stanowić 20% wartości projektu. Program 

będzie realizowany w gminie przez co naj-
mniej dwa lata. 

– „Program profilaktyki i wczesnego wy-
krywania osteoporozy w gminie Buk” jest 
jednym z wielu programów zdrowotnych 
realizowanych przez gminę. Na bieżąco sta-
ramy się odpowiadać na potrzeby zdrowotne 
mieszkańców i obecnie proponujemy pro-
gramy w zakresie profilaktyki i wczesnego 
wykrywania wad postawy wśród dzieci 
w wieku szkolnym, profilaktyki i wczesnego 

wykrywania nadwagi oraz otyłości wśród 
dzieci klas III szkoły podstawowej, profi-
laktyki raka szyjki macicy. Też na bieżąco 
staramy się reagować na sytuację zdrowotną 
mieszkańców i w roku ubiegłym zapropono-
waliśmy skorzystanie z programu w zakresie 
rehabilitacji po przebyciu COVID-19 w ra-
mach „Pakietu dla ozdrowieńców” – mówi 
burmistrz MiG Buk Paweł Adam. 

Edyta Wasielewska
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Wybory do Sejmu i Senatu – w gminie Buk
15 października br. odbyły się wybory do Sejmu i Senatu. To zapewne będą wybory, 
które pod względem frekwencji przejdą do historii. Atmosferę podgrzewały informacje 
medialne o rekordowej liczbie Polaków, którzy udali się do lokali wyborczych, by oddać 
swój głos i zadecydować, kto przez najbliższe cztery lata będzie zasiadał w ławach 
poselskich i senatorskich. 

Mieszkańcy Miasta i Gminy Buk gło-
sowali w sześciu lokalach wybor-
czych. Uprawnione do głosowania 

były 9753 osoby, a do urn wyborczych udały 
się 7583 osoby, co stanowiło 77,54% (fre-
kwencja w kraju: 73,59%). Dla porównania 
w wyborach do Sejmu i do Senatu przepro-
wadzonych w 2019 r. frekwencja w gminie 
Buk wyniosła 65,76% (w kraju: 61,74%). 

W 6 obwodowych komisjach wybor-
czych, składających się z przedstawicieli 
komitetów wyborczych oraz z wyborców, 
którzy indywidualnie zgłosili chęć pracy 
w komisjach, pracowało 68 osób. Każda 
komisja miała zapewnioną obsługę infor-
matyczną, dzięki której za pomocą systemu 
teleinformatycznego sprawnie przekazywa-
no meldunki o frekwencji, a przede wszyst-
kim sporządzono i przesłano do Okręgowej 
Komisji Wyborczej w Poznaniu protokoły 
z wyników głosowania w obwodach. Jed-
nak zanim to zostało zrealizowane, wszyscy 
członkowie komisji wykonali ciężką pracę 
związaną z udziałem w szkoleniu, sprawdze-
niem liczby przekazanych kart do głosowa-
nia, pełnieniem dyżurów w lokalu w dniu 
głosowania, a także ręcznym policzeniu 
i sprawdzeniu każdego głosu. Nad spraw-
nością prac obwodowych komisji wybor-
czych czuwał zespół pracowników Urzędu 
Miasta i Gminy oraz urzędnik wyborczy. Nie 
było żadnych incydentów i zdarzeń, które 
mogłyby zakłócić bądź wstrzymać działania 
obwodowych komisji wyborczych. Wszyst-
kie komisje sprawnie i bezbłędnie dokonały 
obliczeń wyników głosowania w swoich ob-
wodach. W poniedziałek o godzinie 13.15 
ostania komisja dotarła do Urzędu Miasta 
i Gminy, by pełnomocnikowi Okręgowej 
Komisji Wyborczej w Poznaniu przekazać 
papierowe wersje protokołów z wyników 
głosownia. Też w poniedziałek o godzinie 

16 Okręgowa Komisja Wyborcza potwier-
dziła, że wszystkie dostarczone jej protoko-
ły z wyników głosowania z terenu Miasta 
i Gminy Buk są prawidłowo sporządzone 
i nie zawierają żadnych błędów. 

Wszystkim osobom, które wniosły swój 
wkład pracy w przygotowanie i przeprowa-
dzeniem wyborów do Sejmu i do Senatu 
należą się słowa podziękowania i uznania. 
Wymienić tu należy osoby, które przygoto-
wały lokale wyborcze, spisy uprawnionych 
do głosowania i wszelkie dokumenty do 
realizacji zadań wyborczych, operatorów 
informatycznej obsługi, a przede wszystkim 
członków obwodowych komisji wyborczych. 

Gmina zapewniła też dojazd wyborców 
do wszystkich lokali wyborczych. Było to 
nowe zadanie związane z organizacją wy-
borów, realizowane przez gminy w ramach 
zadań zleconych i wynika z tegorocznej 
nowelizacji kodeksu wyborczego. Na wy-
konanie tego zlecenia wojewoda udzielił 
dotacji. Realizacja zadania odbyła się we 

współpracy ze Związkiem Powiatowo-Gmin-
nym „Wielkopolski Transport Regionalny”. 
W oparciu o istniejące na terenie gminy linie 
komunikacyjne nr 781, 782 i 783 zapewnio-
ny został dojazd wyborców do wszystkich 
lokali wyborczych. 

Pełne wyniki wyborów, a w tym pro-
tokoły głosowania, znajdują się na stronie 
internetowej Państwowej Komisji Wybor-
czej pod adresem: www.wybory.gov.pl/sej-
msenat2023. Poniżej prezentujemy wyniki 
wyborów w Mieście i Gminie Buk. 

Wyniki wyborów do Sejmu RP z po-
działem na liczbę oddanych głosów w MiG 
Buk na zarejestrowane komitety wybor-
cze: 

 » KKW Koalicja Obywatelska PO.N IPL 
ZIELONI – 2814 głosów

 » KW Prawo i Sprawiedliwość – 2194 głosy
 » KW KKW Trzecia Droga PSL-PL2050 

Szymon Hołownia – 1216 głosów
 » KW Nowa Lewica – 552 głosy
 » KW Konfederacja Wolność i Niepodle-

głość – 446 głosów
 » KW Bezpartyjni Samorządowcy – 156 

głosów

Wyniki wyborów do Senatu RP z po-
działem na liczbę oddanych głosów w MiG 
Buk na zgłoszonych kandydatów: 

 » Dorota Elżbieta Barełkowska – KW Pra-
wo i Sprawiedliwość – 2496 głosów

 » Waldy Dzikowski (zgłoszony przez KWW 
Koalicja Obywatelska PO.N IPL ZIELONI) 
– 4857 głosów.

Zestawienie kandydatów, którzy uzy-
skali najwięcej głosów w MiG Buk: 
1. Adam Szłapka – KKW Koalicja Obywa-

telska PO.N IPL ZIELONI – 2287 głosów
2. Bartłomiej Wróblewski – KW Prawo 

i Sprawiedliwość – 1023 głosy
3. Szymon Andrzej Szynkowski vel Sęk – 

KW Prawo i Sprawiedliwość – 583 głosy
4. Jadwiga Katarzyna Emilewicz – KW 

Prawo i Sprawiedliwość – 369 głosów
5. Ewa Katarzyna Schadler – KW KKW 

Trzecia Droga PSL-PL2050 Szymon 
Hołownia – 342 głosy

6. Jacek Jerzy Tomczak – KW KKW Trzecia 
Droga PSL-PL2050 Szymon Hołownia – 
312 głosów

7. Katarzyna Ueberhan – KW Nowa Lewica 
– 190 głosów 

8. Marcin Rafał Bosacki – KKW Koalicja 
Obywatelska PO.N IPL ZIELONI – 140 
głosów

9. Katarzyna Maria Kretkowska – KW Nowa 
Lewica – 127 głosów

10. Katarzyna Renata Kierzek-Koperska – 
KKW Koalicja Obywatelska PO.N IPL 
ZIELONI – 90 głosów

Frekwencja w gminie Buk
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Kolejne miliony na inwestycje w gminie: 
Dofinansowanie  
dla oczyszczalni ścieków w Wielkiej Wsi 

W sobotę, 7 października br. zostały ogłoszone wyniki ósmej edycji Rządowego 
Programu Inwestycji Strategicznych. Gmina Buk otrzymała dofinansowanie 
w wysokości  7.980.000 zł na rozbudowę istniejącej oczyszczalni ścieków w Wielkiej Wsi 
wraz z infrastrukturą towarzyszącą oraz dojazdem do oczyszczalni ścieków – etap II.

Rozbudowa Oczyszczalni Ścieków 
w Wielkiej Wsi ma obejmować między 
innymi wprowadzenie wyodrębnionego 

z ogólnego strumienia ciągu ścieków dowo-
żonych, umożliwiającego ich retencjonowa-

nie bez mieszania ze ściekami z kanalizacji; 
zwiększenie ilości przyjmowania ścieków 
dopływających z miasta, jak również do-
wożonych; umożliwienie przyjęcia do 
oczyszczalni zwiększonych ilości ścieków 

deszczowych w okresie pogody deszczo-
wej. Realizacja inwestycji pozwoli podnieść 
standard techniczny obiektu, usprawnić jego 
pracę i zwiększyć niezawodność. W kon-
sekwencji zmniejszeniu ulegną też koszty 
eksploatacyjne obiektu. 

W ósmej edycji Rządowego Programu In-
westycji Strategicznych na największe wspar-
cie, w wysokości do 95 proc. wartości zada-
nia – zgodnie z regulaminem – mogły liczyć 
samorządy, które inwestują w infrastrukturę 
drogową, wodno-kanalizacyjną, źródła ciepła 
zeroemisyjnego, gospodarowanie odpadami 
oraz odnawialne źródła energii.

Niestety, zgłoszony wniosek na rewita-
lizację parku przy Sanktuarium Matki Bożej 
Bukowskiej Literackiej w Buku wraz z rewi-
talizacją rynku – pl. Przemysława wraz z te-
renami przyległymi nie został uwzględniony 
do dofinansowania. Ale mimo to nadal będą 
podejmowane próby pozyskania środków 
zewnętrznych na ten cel, a być może szansa 
się pojawi, gdy zostaną uruchomione środki 
z Krajowego Planu Odbudowy, na co jako 
samorząd oczekujemy z niecierpliwością.

Edyta Wasielewska

Dofinansowanie  
dla nowego boiska w Szewcach

Rozstrzygnięty został nabór do Programu Olimpia – programu 
budowy przyszkolnych hal sportowych na 100-lecie występów 
reprezentacji Polski na igrzyskach olimpijskich. Naszej gminie 

zostało przyznane dofinansowanie w wysokości 1.620.402 zł na 
budowę nowego boiska wielofunkcyjnego wraz z zadaszeniem 
o stałej konstrukcji w Szewcach. Obiekt będzie miał funkcję obiektu 
użyteczności publicznej na potrzeby sportu i rekreacji. 

Jest to kolejna inwestycja w zakresie rozwoju sportu w gminie. 
Cel jest taki, aby zapewnić lepszy komfort i odpowiednie warunki 
do prowadzenia zajęć wychowania fizycznego w Szkole Podstawo-
wej w Szewcach. Szkoła dysponuje 8 oddziałami, w których uczy 
się 121 uczniów, a lekcje wychowania fizycznego odbywają się na 
korytarzach szkoły. Przyznane dofinansowanie umożliwi gminie 
realizację tej inwestycji – utworzenie boiska dla szkoły i zaplecza dla 
gminnych lub powiatowych rozgrywek meczowych, a w godzinach 
popołudniowych – dla ogółu mieszkańców.  Red.
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Ulica Ogrodowa 
z dofinansowaniem 

Ogłoszono wyniki naboru w ramach 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 
na 2024 rok na drogi powiatowe 

i gminne.  Wniosek aplikacyjny na budowę 
ulicy Ogrodowej w Wielkiej Wsi z budową 
sieci kanalizacji deszczowej, złożony przez 
urząd MiG Buk w dn. 23.08.br., spotkał się 
z akceptacją. Przyznano nam środki finan-
sowe w wysokości 1.504.585 zł, co stanowi 
50% wartości szacowanych kosztów zadania, 
reszta środków finansowych powinna zostać 
zabezpieczona w budżecie gminy.

Przypomnijmy, że w ramach Rządo-
wego Funduszu Rozwoju Dróg na 2023 

rok otrzymaliśmy dofinansowania w wy-
sokości 1.695.549 zł na remont ulicy 
Strzeleckiej w Wielkiej Wsi i Buku, co 

też stanowi 50% wartości szacowanych 
kosztów zadania. 

Red.

Kolejne dofinansowania dla gminy,  
tym razem dla Niepruszewa

Pozyskaliśmy środki zewnętrzne na realizację inwestycji: na budowę ulicy Szkolnej 
w Niepruszewie – 2.000.000 zł i na wymianę drewnianej podłogi w zabytkowym 
Kościele Parafialnym pw. Św. Wawrzyńca w Niepruszewie – 350.534 zł. Wnioski zostały 
złożone przez urząd MiG Buk.

W przypadku inwestycji drogowej 
otrzymane dofinansowanie jest 
w ramach VI edycji Rządowego 

Programu Inwestycji Strategicznych dedy-
kowanego samorządom, w których funk-

cjonowały PGR-y. Przedmiotem zadania 
jest budowa drogi gminnej – ulica Szkolna. 
Miasto i Gmina Buk niedługo przystąpi do 
ogłoszenia zamówienia publicznego na wy-
konanie tej inwestycji. 

Z drugiej edycji Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków pozyskaliśmy środki 
na wymianę podłogi drewnianej, prezbi-
terium i zakrystii wraz z robotami towa-
rzyszącymi, między innymi demontażem 
i montażem ławek kościelnych, wykonaniem 
izolacji przeciwwilgociowej i termicznej 
w Kościele Parafialnym w Niepruszewie. 
Spośród czerech wniosków złożonych przez 
Miasto i Gminę Buk, które obejmowały pro-
pozycje zgłoszone już w pierwszej edycji 
Programu, wsparcie finansowe pozyskał 
właśnie w/w projekt. 

Edyta Wasielewska

Bukowskie 
schronisko 
z dofinansowaniem

Miasto i Gmina Buk pozyskała 
kolejne dofinansowanie! Tym razem 
z akceptacją spotkał się nasz wniosek 
z dn. 27.07.br. o wsparcie działalności 
Schroniska dla bezdomnych zwierząt 
w Buku w ramach programu 
Wielkopolska Przyjazna Zwierzętom.

Otrzymaliśmy 15.400 zł na wspieranie 
takich działań jak między innymi:

 » zakup transportera do przewozu bez-
domnych psów i kotów,

 » zakup wybiegu dla kotów,
 » dokarmianie bezdomnych kotów,
 » zakup leków i szczepień bezdomnych 

psów i kotów.
Program Wielkopolska Przyjazna Zwie-

rzętom ma wspierać samorządy w Wiel-
kopolsce w zakresie dobrostanu zwierząt. 
W województwie wielkopolskim dotacje 
otrzymało 17 samorządów (na 70 wnio-

sków), w sumie samorząd wielkopolski 
przeznaczy na ten cel 300.000 zł. 

Red.
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Zakończenie rozbudowy drogi 
wojewódzkiej nr 306

W sobotę, 30 września, świętowaliśmy zakończenie rozbudowy DW 306 na odcinku 
między Bukiem a Stęszewem. Z tej okazji, wspólnie z Wielkopolskim Zarządem Dróg 
Wojewódzkich w Poznaniu i Gminą Stęszew, zaprosiliśmy mieszkańców obu gmin 
do wypróbowania nowej ścieżki rowerowej. Na finiszu w Dworze w Skrzynkach na 
wszystkich czekał festyn rodzinny z licznymi atrakcjami.

W uroczystości, która nie była trady-
cyjnym przecięciem wstęgi, ale bar-
dziej piknikiem z udziałem miesz-

kańców, uczestniczyli też wicemarszałek 
województwa wielkopolskiego Wojciech 
Jankowiak, burmistrz Miasta i Gminy Buk 
Paweł Adam, burmistrz Gminy Stęszew Wło-
dzimierz Pinczak, przedstawiciele sejmiku 
województwa wielkopolskiego, dyrektor 
Wielkopolskiego Zarządu Dróg Wojewódz-
kich w Poznaniu Paweł Katarzyński oraz 
parlamentarzyści.

Inwestycja, która łączy pokolenia

Inwestycja o wartości blisko 44,5 mln 
zł była możliwa do zrealizowania dzięki 
unijnemu dofinansowaniu w wysokości 
33 mln zł. Zadanie objęło łącznie blisko 
13- kilometrowy odcinek. Jak mówił wice-
marszałek województwa wielkopolskiego 
Wojciech Jankowiak DW 306 jest jedną 
z ważniejszych dróg wojewódzkich z du-
żym ruchem samochodowym, a teraz z pew-
nością z liczną grupą rowerzystów, którzy 
chętnie będą z niej korzystać. Podkreślił, że 
bez dofinansowań unijnych wiele inwestycji 
nie udałoby się zrealizować, a zakończona 
modernizacja DW 306 jest tego najlepszym 
przykładem. Pozostałe środki finansowe na 
to zadanie zapewnił samorząd województwa 
wielkopolskiego. 

Burmistrz Paweł Adam w imieniu spo-
łeczności gminy Buk podziękował wice-
marszałkowi Wojciechowi Jankowiakowi 
za ogromne zaangażowanie w realizację tej 
inwestycji. – Pamiętam, jak wielokrotnie 
dopytywaliśmy pana wicemarszałka, czy 
będzie ścieżka rowerowa, a on odpowiadał, 
że będzie i jak widzimy – słowa dotrzymał. 

Frekwencja dzisiejszego wydarzenia i wspól-
nego rowerowego przejazdu pokazuje, że 
ścieżką rowerową zainteresowane są osoby 
w różnym wieku. Ta inwestycja będzie łączy-
ła pokolenia i jeszcze bardziej mieszkańców 
obu gmin. Wspólnie z burmistrzem Gminy 
Stęszew możemy zapewnić, że już niedłu-
go zaprosimy mieszkańców obu gmin do 
udziału w różnych wydarzeniach.

W ramach prac związanych z rozbudową 
drogi wojewódzkiej nr 306 poszerzono ist-
niejącą konstrukcję nawierzchni; przeprowa-
dzono prace w zakresie budowy chodników 
i ścieżek rowerowych, przepustów, rowów, 
poboczy i zjazdów; zajęto się przebudową 
skrzyżowań z drogami publicznymi; budową 
odwodnienia i kanalizacji deszczowej oraz 
wykonaniem elementów bezpieczeństwa 
ruchu drogowego, na przykład aktywnych 
znaków na wyspach i przygotowaniem 
oznakowania.

Festyn rodzinny w Skrzynkach
Jeszcze zanim oficjalnie podsumowano 

zakończenie inwestycji związanej z rozbu-
dową drogi wojewódzkiej nr 306, mieszkań-
cy mieli okazję wypróbować nową ścieżkę 
rowerową. Pięciokilometrowy przejazd 
z dworca PKP w Buku do Dworu w Skrzyn-
kach (a w Stęszewie ośmiokilometrowy 
odcinek od stacji paliw SKR do Skrzynek) 
był doskonałą okazją, aby gminę zobaczyć 
z perspektywy siodełka. Rowerowy peleton 
z Buku prowadzili wicemarszałek wojewódz-
twa wielkopolskiego Wojciech Jankowiak 
wraz z burmistrzem Pawłem Adamem, 
a wśród rowerzystów byli radni, sołtysi, 
Marcin Bielawski na swoim elektrycznym 
rowerze własnej konstrukcji, liczna grupa 
młodzieżowej grupy UKS Spartakus Buk 
i obowiązkowo mieszkańcy.  Dziękujemy, 
że tak chętnie odpowiedzieliście na nasze 
zaproszenie – korowód rowerzystów, a wła-
ściwie całych rodzin cyklistów wjechał pod 
przyjazne bramy Dworu w Skrzynakch.

Miasto i Gmina Buk, Miejsko-Gminny 
Ośrodek Kultury, Ośrodek Sportu i Rekre-
acji w Buku przygotowały wiele atrakcji. 
Wozy strażackie Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Buku i Ochotniczej Straży Pożarnej w Stę-
szewie oraz pokaz ratownictwa drogowego 
z elementami udzielania pierwszej pomocy 
ofiarom wypadku wzbudziły duże zaintere-
sowanie. Jak nowa ścieżka rowerowa, to też 
obowiązkowo rowery –  Marcin Bielawski 
wraz z „Kosynierem” pokazał bicykl wła-
snej konstrukcji z silnikiem elektrycznym 
i sterowaniem za pomocą smartfona. Mi-
chael Allen Iluzjonista zaprosił do swojego 
zaczarowanego świata magicznych sztuczek. 
Na stoisku Młodzieżowej Szkółki Wędkar-
skiej młodzi pasjonaci wędkarstwa tym ciut 
starszym zapaleńcom zadawali pytania, jak 
rozpocząć swoją przygodę z wędkowania. 
Na dzieci czekały warsztaty z makietą Buku 
i animacje zaproponowane przez Happy Pan-
da, zamek dmuchaniec, bańki mydlane. Jak  
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sport, to i też zdrowa żywność – na stoisku 
Lidl Polska można było wzmocnić się owo-
cami i warzywami.

Zaprzyjaźnione samorządy, tj. Gmina Stę-
szew oraz samorząd województwa – WZDW 
zaproponował między innymi: 

 » miasteczko ruchu drogowego – rowero-
wy tor przeszkód przygotowany przez 
Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego,

 » stoisko rękodzieła artystycznego Mu-
zeum Regionalnego w Stęszewie,

 » kącik artystyczny, 
 » animacje dla dzieci,
 » stoisko gminy Stęszew. 

Osoby zainteresowane Dworem 
w Skrzynkach zaproszono do zwiedzania 
z przewodnikiem tego niedawno oddanego 
do użytku, wyjątkowego zabytku. Wszyst-
kim uczestnikom festynu zaproponowano 
darmowy poczęstunek – pieczoną kiełbaskę 
i grochówkę. 

Edyta Wasielewska

Porozumienie w sprawie Klastra Energii
3 października burmistrz MiG Buk Paweł Adam wraz z czteroma innymi wójtami 
i burmistrzami sąsiadujących samorządów: wójtem Gminy Dopiewo Pawłem Przepiórą, 
wójtem Gminy Tarnowo Podgórne Tadeuszem Czajką, wójtem Gminy Komorniki Janem 
Brodą i burmistrzem Gminy Stęszew – Włodzimierzem Pinczakiem, podpisał wspólne 
porozumienie w sprawie utworzenia Zachodniopoznańskiego Klastra Energii. 

Celem klastra energii jest rozwój ener-
getyki rozproszonej opartej nie tylko 
o odnawialne, ale również konwencjo-

nalne źródła energii. Społeczności energe-
tyczne tego typu służą poprawie bezpieczeń-
stwa energetycznego, poprawie środowiska 

naturalnego i wzmocnieniu lokalnej gospo-
darki. Dodatkowo podpisanie porozumienia 
pozwoli na wspólne pozyskiwanie środków 
zewnętrznych, a w przyszłości na wytwa-
rzanie tańszej energii.

Niezwłocznie po utworzeniu klastra 
w dn. 19.09.br. złożyliśmy wniosek aplikacyj-
ny o dofinansowanie w wysokości 178.220 
zł na działania przedinwestycyjne służące 
rozwojowi Zachodniopoznańskiego Klastra 
Energii. Nabór organizowany przez Minister-
stwo Rozwoju i Technologii dotyczył insta-
lacji OZE realizowanych przez społeczności 
energetyczne. Środki w ramach tego naboru 
mają służyć wsparciu przedinwestycyjne-
mu, które będzie miało na celu opracowanie 
optymalnej formuły prawnoorganizacyjnej 
i modelu biznesowego na potrzeby urucho-
mienia lub rozwoju społeczności energetycz-
nej oraz przygotowanie niezbędnych analiz 
i dokumentacji pod kątem przygotowania 
inwestycji. 

Red.
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Strategia Rozwoju Miasta i Gminy 
Buk na lata 2024-2033: konsultujemy 
i ustalamy założenia oraz kierunki działań

Trwają prace nad Strategią Rozwoju Miasta i Gminy Buk na lata 2024-2033, do której 
przystąpiono w drugim kwartale tego roku. To najważniejszy dokument, który wytyczy 
kierunki rozwoju Miasta i Gminy Buk na najbliższe lata. 21 września br. w Sali Miejskiej 
w Buku odbyły się warsztaty w celu określenia misji, wizji, celów i kierunków działań 
strategicznych.

Strategia Rozwoju Miasta i Gminy Buk 
jest dokumentem nadrzędnym nad 
innymi, które w urzędzie MiG Buk po-

wstają w sferze gospodarczej, społecznej czy 
przestrzennej. Tę koncepcję przygotowują 
pracownicy Wielkopolskiej Akademii Na-
uki i Rozwoju z Poznania, przy współpracy 
z zespołem roboczym oddelegowanym do 
prac z ramienia urzędu MiG Buk.

Udział mieszkańców: 
wypełnienie ankiety

W jednym z pierwszych etapów pracy 
nad strategią mieszkańcy gminy mieli okazję 
wypowiedzieć się na temat sytuacji prze-
strzennej, gospodarczej i społecznej MiG 
Buk, wypełniając ankietę, która był dostępna 
na stronie internetowej i FB urzędu, też do 
pobrania z FB innych jednostek użyteczno-
ści publicznej i szkół. Udział mieszkańców 

stanowił aktywny wkład w tworzenie no-
wego planu strategicznego w perspektywie 
do 2033 roku, a wyniki są dopełnieniem 
twardych danych analitycznych w diagno-
zie sytuacji przestrzennej, gospodarczej 
i społecznej.

Z przeprowadzonych badań ankietowych 
wynika, że głównymi priorytetami rozwo-
ju gminy powinny być: rozbudowa ścieżek 
pieszo-rowerowych, poprawa infrastruk-
tury drogowej, większy dostępu do usług 
medycznych. Mieszkańcy najlepiej ocenili 
funkcjonowanie na terenie gminy takich ob-
szarów jak transport zbiorowy, działalność 
kina i biblioteki, wsparcie dla osób starszych, 
jakość sieci gazowej, działalność klubów 
sportowych i estetyka gminy. Ich zdaniem 
najwięcej do zrobienia jest w zakresie po-
ziomu konkurencyjności pomiędzy przed-
siębiorcami na rynku lokalnym, wsparcia dla 
uczniów z trudnościami w nauce, dostępu do 

specjalistycznej opieki medycznej, bezpie-
czeństwa przy głównych drogach w związku 
z ruchem aut osobowych i ciężarowych. Na 
pytanie: „Co Pani/Pana zdaniem powinno 
być wizytówką gminy” najczęściej odpo-
wiadano: rynek – stworzenie miejsca dla 
mieszkańców; historia, dziedzictwo kul-
turowe, zabytki; drogi – dobry stan dróg 
oraz szybkie połączenie z Poznaniem, Jezioro 
Niepruszewskie.

Warsztaty strategiczne
Kolejnym etapem prac nad Strate-

gią były przyjęcie na sesji Rady Miasta 
i Gminy Buk w dn. 29.08.br. uchwały do-
tyczącej określenia szczegółowego trybu 
i harmonogramu opracowania projektu 
Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Buk na 
lata 2024-2033, w tym trybu konsultacji. 
Zgodnie z harmonogramem prac kolejnym 
punktem były warsztaty strategiczne, które 
odbyły się 21.09.br. w Sali Miejskiej. – Zada-
niem warsztatów ma być budowanie pod-
stawowych założeń do Strategii, a efektem 
– ustalenie celów i kierunków działań, do 
których ten dokument ma dążyć – mówiła 
Sekretarz Miasta i Gminy Buk Aleksandra 
Wawrzyniak, witając uczestników warsz-
tatów.

W spotkaniu udział wzięli przedstawicie-
le urzędu i jednostek, Rady Miasta i Gminy 
Buk, sołectw, organizacji pozarządowych, 
placówek oświatowych, przedsiębiorców. 
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Burmistrz Miasta i Gmina Buk Paweł Adam 
podziękował uczestnikom warsztatów re-
prezentującym różne grupy społeczne i za-
wodowe, za przyjęcie zaproszenia do udziału 
w pracach. – Dzięki Państwa zaangażowaniu 
będzie można określić, jakiego rozwoju gmi-
ny oczekują mieszkańcy. Jestem przekonany, 
że poza Statutem Miasta i Gminy Buk, to 
właśnie Strategia Rozwoju Miasta i Gminy 
Buk będzie najważniejszym dokumentem, 
który stanowić będzie kompas w pozyski-
waniu środków zewnętrznych, ustalaniu 
priorytetów inwestycyjnych, czyli w jakim 
kierunku gminna powinna się rozwijać.

– Buk to dobre miejsce do życia. Widzę, 
jak gmina się zmienia i rozwija. Buk cenię 
za położenie, bliskość dużego miasta, ciągły 
rozwój, dobrą infrastrukturę, przychylną 
atmosferę dla przedsiębiorców, dobrą infra-
strukturę, dobre podejście do sportu. Cisza 
i spokój małego miasteczka, a duże miasto 
na wyciągnięcie ręki. Przyjaźni mieszkańcy 
i dostępny urząd. Gminę nie tyle lubię, co 
kocham. Jest tu wszystko, co jest potrzebne 
do życia. Może nie wszystko w gminie mi się 
podoba, ale to moje rodzinne miasto i nie 
zamierzam z niego wyjeżdżać. Wybieram 
Buk – to tylko niektóre opinie uczestników 
warsztatów.

Następnie przystąpiono do opracowy-
wania wizji i misji MiG Buk oraz katalogu 
kierunków działań strategicznych w nastę-
pujących obszarach: przestrzeń (gospodarka 
przestrzenna, infrastruktura, środowisko), 
gospodarka (rynek pracy, przedsiębiorczość, 
turystyka, promocja, dziedzictwo lokalne) 
i gospodarka (usługi społeczne, edukacja, 
kultura i sport). W wyniku pracy w zespo-
łach, następnie w trakcie dyskusji i polemiki, 
udało się wstępnie sprecyzować, najpierw 
wizję i misję MiG Buk, a następnie kierunki 
działań, które najczęściej i tak są kontynuacją 

tego, czym gmina na bieżąco się zajmuje, 
takie jak na przykład rozbudowa i moder-
nizacja infrastruktury gminnej, oświetlenia 
ulicznego, sieci kanalizacyjnej, monitoringu 
ulicznego, doposażenie jednostek Ochotni-
czej Straży Pożarnej, utrzymanie połączeń 
komunikacji zbiorowej, regulacja polityki 
przestrzennej, podejmowanie działań w za-
kresie pozyskania dofinansowań z zewnątrz. 
Podobnie w obszarze „gospodarka” gmina 
realizuje działania, o których mówili uczest-
nicy warsztatów: inicjonowanie nowych stref 
aktywności gospodarczej, podejmowanie 
szerszych działań na rzecz wzrostu zain-
teresowania przez inwestorów, tworzenie 
dokumentów planistycznych umożliwiają-
cych lokowanie inwestycji na gminnych tere-
nach inwestycyjnych. W grupie zadań, które 
wymagają działań znalazły się w pierwszej 
kolejności modernizacja i rozbudowa obiek-
tów użyteczności publicznej, dzięki czemu 
zostanie zapewniona większa dostępność 
i bogatsza oferta usług dla mieszkańców.

Harmonogram działań
– Misja i wizja muszą być kompatybilne 

z kierunkami i celami strategicznymi Miasta 
i Gminy Buk. Propozycje, opinie, sugestie 

uczestników warsztatów zostaną wzięte 
pod uwagę w przygotowywanym przez 
nas projekcie Strategii Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2033. Następnie projekt tego 
dokumentu zostanie przedstawiony miesz-
kańcom do konsultacji, a zebrane uwagi po 
ich analizie będą uwzględnione w końco-
wym projekcie Strategii. Dokument ten musi 
być spójny z ustaleniami i rekomendacjami 
określonymi w strategii rozwoju wojewódz-
twa wielkopolskiego, któremu ostateczna 
wersja Strategii zostanie przedstawiona do 
zaopiniowania. Po uzyskaniu wszystkich 
opinii i wniosków zostanie przygotowana 
ostateczna wersja Strategii i przedstawiona 
Radzie Miasta i Gminy Buk. Harmonogram 
działania przewiduje, że w kwietniu 2023 
roku powinniśmy zakończyć wszystkie pra-
ce – mówił prowadzący warsztaty Tomasz 
Michałowicz, ekspert ds. strategii i rozwoju 
lokalnego WANiR.

Zachęcamy do śledzenia postępów prac 
nad Strategią Rozwoju Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2033, które na bieżąco publi-
kujemy na FB urzędu i stronie internetowej 
oraz w „Kosynierze Bukowskim”.

Edyta Wasielewska

Dziękujemy 
za okazane serce!

Nasza bukowianka Bożena Juchacz zna-
lazła się w gronie zasłużonych wolon-
tariuszy powiatu poznańskiego. 69 

osób zostało wyróżnionych podczas XIII Gali 
Wolontariatu oraz VII Gali Krwiodawców 
powiatu poznańskiego, która 28 września 
odbyła się w Hotelu Mercure w Poznaniu. 
– Ta impreza jest po to, aby Wam podzięko-
wać za to, co robicie dla innych. Krwiodawcy 
i wolontariusze są wartością samą w sobie. 
Oni nie myślą o zaszczytach. Działają na rzecz 
innych, ponieważ mają taką potrzebę – pod-
kreślał starosta poznański Jan Grabkowski.

Pani Bożeny Juchacz nikomu przedsta-
wiać nie trzeba. Aktywnie działa w bukow-
skim oddziale PTTK,  bez niej trudno wy-

obrazić sobie Dom Dziennego Pobytu 
„Pogodna Jesień”, a jej prace malarskie 
można było zobaczyć na przykład pod-
czas ubiegłorocznej wystawy w Sali 
Miejskiej z okazji Tygodnia Seniora. 

Pani Bożeno, serdecznie gratulujemy 
i dziękujemy! Pani uśmiech, radość, opty-
mizm i zaangażowanie sprawiają, że cieplej 
robi się na sercu.

Edyta Wasielewska
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Dofinansowanie 
na inwentaryzację 
zabytków

W ramach programu „Izby Pamięci”, 
realizowanego przez Narodowy 
Instytut Muzeów, bukowska pla-

cówka otrzyma 41.000 zł na gromadzenie 
i opracowanie zbiorów oraz przygotowanie 
koncepcji wystawy stałej. Działająca przy 
Bibliotece Izba Muzealna Ziemi Bukowskiej 
otrzyma środki na: zakup sprzętu kompu-
terowego z oprogramowaniem muzealnym, 
opracowanie opinii konserwatorskiej, za-
kup wyposażenia przeciwpożarowego 
oraz wynagrodzenia osób zajmujących się 
inwentaryzacją i zbiórką obiektów. Zadanie 
będzie realizowane w 2024 roku, a po jego 
rozliczeniu Biblioteka będzie uprawniona do 

wzięcia udziału w drugim etapie programu, 
dotyczącym stworzenia ekspozycji stałej.

Dofinansowanie do realizacji drugiej 

fazy projektu może wynieść od 50.000 do 
500.000 zł.

MK

Dofinansowanie na komputery dla Biblioteki

Biblioteka i Kino Miasta i Gminy Buk jest 
Beneficjentem Programu Instytutu Książki 
„Kraszewski. Komputery dla bibliotek”. 

Celem programu jest zapewnienie zrównowa-
żonego dostępu do nowoczesnych technologii 
i wyrównanie szans mieszkańców miejsco-
wości w gminach o najniższych dochodach 
podatkowych na jednego mieszkańca poprzez 
wyposażenie bibliotek w tych gminach w nowo-
czesny sprzęt komputerowy. W ramach zadania 
zakupiono: trzy zestawy komputerowe z mo-
nitorem, komputer przenośny oraz drukarkę. 
Koszt ogółem zadania wynosił 21.870 zł, z tego 
17.400 zł dofinansowania z Instytutu Książki.

Stanisław 
Reszka w książce 
Magdaleny 
Wolińskiej-Riedi

„Rzym. Spacerem po niezwykłych zakąt-
kach Wiecznego Miasta” to najnowsza książ-
ka Magdaleny Wolińskiej-Riedi. Jej promocja 
odbyła się 26 września br. w Sali Senatorskiej 
na Zamku Królewskim w Warszawie. 

Zwracając się w pierwszych słowach 
do publiczności, prowadzący spotkanie 
redaktor Marek Zając z Wydawnictwa 
Znak stwierdził, że ta książka nie jest jed-
nym z wielu przewodników po Rzymie. To 
opowieść o ludziach mieszkających tam od 
pokoleń, dla których monumentalne, słynne 
zabytki i pałace są tylko tłem. Autorka zafa-
scynowana osobowościami silnych kobiet, 

kształtujących Rzym na przestrzeni wieków, 
dostrzega także wymierającą tkankę miasta. 
Miejsca małych, rodzinnych kiosków, ba-

rów i piekarni zajmują sieciowe restauracje 
i pensjonaty dla turystów. 

Rzym się zmienia, a Magdalena Woliń-
ska-Riedi stara się na kartach swojej książki 
utrwalić i przekazać prawdziwy puls miasta 
nad Tybrem. 

W książce pojawia się także wzmianka 
o Stanisławie Reszce z Buku i jego wkła-
dzie w powstanie istniejącego już blisko od 
500 lat kościoła św. Stanisława BM. Miejsca, 
które od wieków integruje mieszkających 
w Rzymie Polaków i jest najstarszą, polską 
placówką poza granicami kraju. 

W wydarzeniu udział wzięli Paweł Adam 
– burmistrz Miasta i Gminy Buk oraz Hubert 
Wejmann – dyrektor Biblioteki i Kina Miasta 
i Gminy Buk, którzy przekazali autorce grafi-
kę autorstwa Karola Tuliszki, przedstawiają-
cą dzieła życia Stanisława Reszki. Serdecznie 
zapraszamy na spotkanie autorskie w Buku, 
które odbędzie się już 27 października br. 
o godz. 16.00 w Sali Miejskiej.

Red.
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Park Sokoła  
nabiera kolorów!

Drodzy Mieszkańcy, Drodzy Goście, na 
pewno sami zauważyliście, a jeśli nie, 
co nam szkodzi – jako Miejsko-Gmin-

nemu Ośrodkowi Kultury w Buku – się pochwalić. Park Sokoła nabiera 
kolorów. Mimo że na dobre zaczęła się jesień, która za kilka tygodni 
pokaże swoje szaro-bure oblicze, jesteśmy na nią przygotowani. 
Czerwień, fioletowo-amarantowy i niebiesko-granatowy to nasze 
kolory – kolory logotypu MGOK, którymi dzielimy się z wami na ogro-
dowych, mrozoodpornych donicach oraz leżakach. Leżaki cierpliwie 
czekają na wiosnę, ale śmiało możemy napisać, że dzięki donicom 
przybyło nam całorocznej zieleni, która nie tylko upiększyła taras, 
ale także bezpośrednie sąsiedztwo schodów. A wszystko to dzięki 
otrzymanemu z Fundacji PSE dofinansowaniu. Projekt pod nazwą 
„Utworzenie strefy relaksu w Parku Sokoła” znalazł się w gronie 
tegorocznych beneficjentów programu „Wzmocnij Swoje Otoczenie”. 
Za przyznaną kwotę 11 100 złotych MGOK zakupił 30 leżaków, na 
których od wiosny zasiadać będzie plenerowa publiczność wydarzeń 
organizowanych przez MGOK oraz trzy mrozoodporne, ozdobne 
donice. Park Sokoła zyskał prawdziwą strefę wypoczynku. W ciepłe 
dni wygodne leżaki zaczną także pełnić funkcję „poczekalni” na 
świeżym powietrzu, gdzie w otoczeniu zieleni i doborowym towarzy-
stwie rodzice i dziadkowie będą mogli poczekać na swoje pociechy, 
które uczęszczają na zajęcia do Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury. 

IDW
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80 projektów za ponad 6 mln zł

22 sierpnia 2023 Lokalna Grupa Dzia-
łania „Źródło” zakończyła przyj-
mowanie wniosków w ostatnim 

naborze w perspektywie finansowej 2014-
2020. Dotychczas Lokalna Grupa Działania 
realizowała Program Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na obszarze gmin Buk, Dopiewo 
i Stęszew, w ramach którego można było 
pozyskać środki na takie działania, jak:
1. Zachowanie dziedzictwa lokalnego, 
2. Rozwój ogólnodostępnej i niekomercyj-

nej infrastruktury turystycznej, rekre-
acyjnej lub kulturalnej,

3. Rozwijanie działalności gospodarczej,
4. Założenie działalności gospodarczej. 

Dzięki środkom pozyskanym z LGD 
przez mieszkańców, przedsiębiorców, or-
ganizacje pozarządowe oraz jednostki sek-

tora finansów publicznych zrealizowano 80 
projektów za ponad 6 mln zł.  Wśród nich 
były i te realizowane przez samorządy, takie 
jak: wiata nad jeziorem w Niepruszewie, 
boisko w Trzebawiu, zagospodarowanie 
plaży w Zborowie oraz liczne place zabaw, 
miejsca aktywnego wypoczynku czy ścieżki 
edukacyjne. Ponad połowa budżetu będąca 
w dyspozycji lokalnej grupy działania została 
przeznaczona dla mieszkańców na zakła-
danie firm oraz rozwijanie już istniejących 
przedsiębiorstw. Dzięki środkom z LGD 
zrealizowano 50 projektów w tym zakresie. 

W czerwcu 2023 do Urzędu Marszałkow-
skiego Województwa Wielkopolskiego został 
złożony wniosek na wybór Lokalnej Strategii 
Rozwoju dla obszaru gmin: Buk, Dopiewo, 
Komorniki i Stęszew. Strategia została zbu-
dowana przez biuro LGD, przy ogromnym 

zaangażowaniu i wsparciu samorządów, 
mieszkańców oraz organizacji pozarządo-
wych. W nowym budżecie będziemy mieli 
do dyspozycji ponad 4 mln euro, tym razem 
środki pochodzą z Planu Strategicznego dla 
Wspólnej Polityki Rolnej, Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Regionalnego oraz Europej-
skiego Funduszu Społecznego. W strategii 
przewidziano takie działania jak: inwestycje 
w przestrzeń publiczną, działania z zakresu 
edukacji i wolnego czasu, wsparcie placówek 
edukacyjnych w zakresie organizacji zajęć 
dodatkowych czy zadbanie o dziedzictwo 
lokalne i zieloną infrastrukturę. 1 mln euro 
został przeznaczony na rozwijanie i zakła-
danie nowych działalności gospodarczych. 
Wydatkowanie środków z nowego budżetu 
zaplanowano na drugą połowę 2024 roku. 
Szczegóły na stronie: www.lgdzrodlo.pl

Marta Kubiak – Biuro LGD „Źródło”

Na zdjęciach: wybrane inwestycje zrealizowa-
ne przez beneficjentów z budżetu LGD „Źródło”
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Za nami  
zebrania wiejskie 
We wszystkich sołectwach w gminie, w dru-
giej połowie września, odbyły się zebrania 
wiejskie. Sołtysi przekazali sprawozdania 
z działalności sołectw w ubiegłym roku. Na 
spotkaniach omawiany był bieżący stan dróg, 
dodatkowe lokalizacje punktów oświetlenio-
wych i realizowane obecnie inwestycje na 
terenie poszczególnych sołectw. 

Burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł 
Adam przybliżył mieszkańcom infor-
macje na temat przyznanych w ostatnim 

czasie dofinansowań, strategii gminy oraz 
podziękował za obecność na zebraniach 
i zaangażowanie na rzecz sołectwa i gmi-
ny. – Cieszy mnie to, że podejmowane przez 
gminę działania na terenie poszczególnych 
sołectw, przede wszystkim te inwestycyjne, 
rozwiązują wiele problemów, które wcze-
śniej zgłaszali mieszkańcy, a tak bardzo ich 

wyczekiwali od wielu lat. To jeszcze bardziej 
determinuje mnie do dalszej pracy i poka-
zuje, jak wiele jest jeszcze do zrobienia – 

spraw tych drobnych, ale nie mniej ważnych, 
a wymagających pilnej realizacji – stwierdził 
burmistrz.  Red.

Kalwy Otusz

Cieśle Dakowy Suche Dobieżyn

Dobra-Sznyfin Niepruszewo Pawłówko-Wiktorowo

Szewce Wielka Wieś Żegowo Wysoczka Wygoda
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W trosce o dobro ucznia
Doskonalenie zawodowe nauczycieli jest procesem długofalowym – warto wytyczyć 
kilka obszarów, które umożliwią zaangażowanym, ambitnym nauczycielom rozwój. 
Działania te powinny być ukierunkowane na ucznia, w tym docieranie do jego 
talentów, uzdolnień, zainteresowań oraz służyć budowaniu poczucia własnej wartości. 
Należy nagradzać nauczycieli za sukcesy uczniów, wpierać pedagogów z pasją, 
umożliwić im korzystanie z różnych form dokształcania.

To jedne z wielu wniosków podsumowu-
jących, które zostały zawarte w rapor-
cie dotyczącym potrzeb rozwojowych 

bukowskiej oświaty oraz we wnioskach re-
komendujących, w jakim kierunku zmiany 
powinny być realizowane. Raport został 
przygotowany przez Ośrodek Rozwoju 
Kompetencji Edukacyjnych w Warszawie, 
na zlecenie organu prowadzącego oświatę 
w gminie – Urzędu Miasta i Gminy Buk.

Podniesienie kompetencji 
nauczycieli

21 września br. w Sali Miejskiej w Buku 
odbyło się spotkanie podsumowujące pro-
jekt szkoleniowy kadry nauczycielskie – EDU 
KOMPAS w roku szkolnym 2022/2023 – we 
wszystkich szkołach podstawowych na te-
renie gminy. Projekt służył podniesieniu 
kompetencji nauczycieli poprzez warsztaty, 
wykłady, konsultacje, które zostały dosto-
sowane do potrzeb nauczycieli placówek 
oświatowych w gminie Buk, czego rezultatem 
ma być rozwój uczniów i ich lepsze wyniki 
w nauce. Roczny proces szkoleniowy kadry 
nauczycielskiej finansowany był z budżetu 
gminy. – Wszystkim nauczycielom chciałbym 
podziękować za wytężoną pracę i dokładanie 
wszelkich starań na rzecz uczniów w naszej 
gminie. Nasze wspólne działania mają im 
zapewnić odpowiednie warunki rozwoju 
i lepsze wyniki w nauce – mówił burmistrz 
Miasta i Gminy Buk Paweł Adam.

Spotkanie, w którym wzięli udział na-
uczyciele, dyrektorzy szkół, uczniowie, 
rodzice oraz przedstawiciele władz samo-
rządowych, urzędu i jednostek gminnych, 
poprzedził warsztat dla kadry zarządza-
jącej – dyrektorek i wicedyrektorek szkół 
podstawowych. Warsztat dotyczył „Dialogu 
i konfliktu – jak konstruktywnie radzić sobie 
z sytuacjami konfliktowymi w pracy dyrek-
tora szkoły”.

Nowe zadania  
dla bukowskiej oświaty

Następnie prowadzący spotkanie Mate-
usz Marciniak, trener kadry nauczycielskiej 
i doświadczony dyrektor placówek oświato-
wych, przedstawił prezentację dotyczącą po-
trzeb rozwojowych bukowskiej oświaty oraz 
omówił wnioski i rekomendacje wynikają-
ce z projektu EDU KOMPAS. Przypomniał, 
że prace rozpoczęły się od szczegółowej 
analizy wyników Egzaminu Ósmoklasisty 
z roku szkolonego 2021/2022 w szkołach 
podstawowych na terenie gminy. W dalszej 
kolejności w dn. 21.09.2022 r. odbyła się 
debata oświatowa, która była wstępną dia-
gnozą funkcjonowania szkół i wskazaniem 
kierunków zmian.

Jak wynika z raportu, kierunki zmian 
powinny się przejawiać w różnych formach 
działań, a nowe zadania i obowiązki spo-
czywają zarówno na kadrze zarządzającej 
szkołami, nauczycielach, jak organie nad-
zorującym oświatę w gminie, jak też na 
uczniach i rodzicach. I tak potrzebna jest 
zmiana podejścia do uczniów: większe 
wsłuchiwanie się w ich potrzeby czy sto-
sowanie indywidualnego podejścia. Ważne 
jest też wypracowanie i wdrażanie nowych, 
atrakcyjnych, aktywizujących metod pra-
cy z uczniami, w oparciu o kształtowanie 
umiejętności praktycznych (życiowych) 
czy stosowanie nowoczesnych rozwiązań 
technologicznych w nauczaniu. W większym 
zakresie należy zaaktywizować rodziców, 
którzy powinni współpracować ze szkołami, 
kontrolować systematyczną pracę dziecka 
i jego czas wolny, też dostępność do korzy-
stania z urządzeń cyfrowych. Na organie 
nadzorującym oświatę spoczywają między 
innymi takie zalecenia jak doposażenia szkół 
w nowoczesny sprzęt do nauczania, zwięk-
szenie finansowania zadań dodatkowych 

dla uczniów – więcej wycieczek, wyrażanie 
zgody na mniej liczne klasy, podział na mniej 
liczne grupy.

Po omówieniu diagnozy sytuacji bukow-
skiej oświaty i jej potrzeb, rozpoczął się cykl 
szkoleń dla nauczycieli i dyrektorów (takich 
jak „Wyrównaj wiedzę. Program wyrów-
nywania deficytów wiedzy i umiejętności 
oraz poprawy wyników nauczania – ucze-
nia się”), warsztatów (np. „Praca z błędem 
– jak najlepiej wykorzystać go w procesie 
uczenia”, „W co grają uczniowie – reakcja 
i skuteczna interwencja nauczyciela”), wy-
kładów (np. „Budowanie autorytetu wśród 
dzieci i młodzieży”) – tematy dostosowane 
zostały do potrzeb rozwojowych placówek 
oraz kompetencji kluczowych.

We wnioskach podsumowujących spe-
cjaliści ORKE zwrócili uwagę, że szczegó-
łowo przeprowadzona diagnoza potrzeb 
szkoleniowych wśród dyrektorów i na-
uczycieli pozwoliła na dokładne dopaso-
wanie doskonalenia do aktualnych potrzeb 
poszczególnych szkół. Jednak nie wszyscy 
nauczyciele chętnie angażują się w proces 
własnego rozwoju czy rozumieją potrzebę 
współpracy z Radą Pedagogiczną. Należy 
kontynuować doskonalenie nauczycieli, 
też w formach międzyszkolnych oraz poza 
uczestnictwem w kursach i szkoleniach.

Początek długiego procesu zmian

– Podsumowując zrealizowane dzia-
łania na rzecz oświaty w gminie Buk, któ-
re tak naprawdę są dopiero początkiem 
długiego procesu zmian, należy docenić 
inicjatywę lokalnego samorządu, który 
chce wsłuchać się w głos wszystkich – 
nie tylko dyrektorów, nauczycieli, ale też 
uczniów i rodziców – mówiła Ewa Wysłu-
ch-Kwaśny, kierownik projektów ORKE. 
Burmistrz Paweł Adam przyznał, że samo-
rząd wykazał się dużą dojrzałością, chcąc 
poznać potrzeby wszystkich osób zaanga-
żowanych w oświatę. – Realizujemy różne 
przedsięwzięcia, inicjatywy, inwestycje w za-
kresie oświaty; jednak musimy się liczyć 
z pewnymi ograniczeniami finansowymi. 
Ale jesteśmy tu po to, aby wspólnie zająć się 
rozwojem bukowskiej oświaty i przyszłością 
naszej młodzieży.

Edyta Wasielewska
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Nagrody z okazji Dnia Edukacji Narodowej 
Z okazji Dnia Edukacji Narodowej w Sali Miejskiej w dn. 10.10.br. odbyło się spotkanie 
z przedstawicielkami placówek oświatowych w gminie. Dyrektorkom i nauczycielkom 
podziękowano za wytrwałość w wychowaniu dzieci i młodzieży oraz przyznano 
nagrody pieniężne za szczególne osiągnięcia dydaktyczno-wychowawcze. 

– Przy tej okazji chciałbym złożyć naj-
serdeczniejsze życzenia nauczycielkom, wy-
chowawcom, paniom dyrektorkom. Życzę 
wszelkiej pomyślności w wykonywaniu tego 
niełatwego zawodu, aby każdy dzień przyno-
sił Wam satysfakcję, uznanie i szacunek, nie 
tylko młodzieży szkolnej, ale też całej naszej 
społeczności gminnej. Dziękuję Wam za co-
dzienną pracę, za służbę, bo nazywanie tego 
pracą to jednak zbyt mało, a jest to służba 
na rzecz całej naszej społeczności. Wiem do-
brze, że wkładacie w nią całe serce, a dobro 
ucznia jest dla nas wszystkich najważniejsze. 
My również jako urząd, jako gmina staramy 
się robić wszystko, na miarę naszych moż-
liwości, aby potrzeby szkół na bieżąco były 
zaspokajane. I życzę Wam, abyście nie mu-
siały być poddawane nieustannym zmianom 
w systemie edukacji, aby ten system pomagał 
Wam w pracy, a celem nadrzędnym zawsze 
był uczeń – mówił burmistrz Miasta i Gminy 
Buk Paweł Adam.

Na wniosek burmistrza MiG Buk zo-
stały przyznały nagrody dla wyróżnia-
jących się dyrektorek, które otrzymały:

 » Marlena Kwiecińska-Kańduła – SP im. o. 
Ignacego Cieślaka w Dobieżynie, 

 » Mirosława Zwęgrodzka – SP im. dr. Lecha 
Siudy w Szewcach,

 » Kamila Kaseja – SP im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku, 

 » Joanna Christop – SP im. dr Wandy Błeń-
skiej w Niepruszewie,

 » Karolina Wawrzyniak – Branżowa Szkoła 
I Stopnia w Buku

 » Sławomira Polcyn – Przedszkole im. 
Krasnala Hałabały w Buku. 
Na wniosek dyrektorek placówek 

oświatowych nagrody Miasta i Gminy 
Buk otrzymały nauczycielki:

 » Lidia Pąpka – wicedyrektor SP im. Bo-
haterów Bukowskich w Buku,

 » Teresa Maj – Branżowa Szkoła I Stopnia 
w Buku, 

 » Edyta Natalia Jagodzińska – SP im. dr 
Wandy Błeńskiej w Niepruszewie, 

 » Agnieszka Werner – SP im. dr Wandy 
Błeńskiej w Niepruszewie, 

 » Agnieszka Wojciechowska – SP im. Bo-
haterów Bukowskich w Buku,

 » s. Joanna Miotk – SP im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku,

 » Maria Zygmańska – Przedszkole im. 
Krasnala Hałabały w Buku, 

 » Joanna Paluszkiewicz – Przedszkole im. 
Krasnala Hałabały w Buku, 

 » Małgorzata Bartkowiak – SP im. dr. Lecha 
Siudy w Szewcach, 

 » Katarzyna Karaś – SP im. dr. Lecha Siudy 
w Szewcach, 

 » Karolina Szajstek – SP im. o. Ignacego 
Cieślaka w Dobieżynie, 

 » Małgorzata Ratajczak Zawodna – SP im. 
o. Ignacego Cieślaka w Dobieżynie.
W trakcie spotkania odbyło się też 

wręczenie aktów uzyskania stopnia 
awansu zawodowego nauczyciela mia-
nowanego, które otrzymały nauczycielki:

 » Kamila Pawlak – SP im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku,

 » Agnieszka Rożek – SP im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku, 

 » s. Joanny Miotk – SP im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku, 

 » Joanna Paluszkiewicz – Przedszkole im. 
Krasnala Hałabały w Buku. 
Zgodnie z ustawą Karta Nauczyciela, przy 

nadaniu stopnia nauczyciela mianowane-
go panie złożyły ślubowanie według roty 
zawartej w tej ustawie. 

Burmistrz pogratulował też nauczyciel-
kom, którzy otrzymały w tym roku Medale 
Komisji Edukacji Narodowej; ze SP im. dr 
Wandy Błeńskiej w Niepruszewie: Rena-
ta Maria Krzemińska i Agnieszka Werner 
oraz Nagrodę Wielkopolskiego Kuratora 
Oświaty w Poznaniu, którą otrzymała – na 
wniosek burmistrza – dyrektorka SP im. dr 
Wandy Błeńskiej w Niepruszewie Joanny 
Christop. 

Prowadząca spotkanie sekretarz Mia-
sta i Gminy Buk Aleksandra Wawrzyniak 
zaprosiła na część artystyczną – wystąpili 
uczestnicy Studia Piosenki i Ogniska Mu-
zycznego działającego przy Miejsko-Gmin-
nym Ośrodku Kultury w Buku, którzy swój 
talent szlifują pod opieką Dariusza Starosty 
oraz Katarzyny Starosty. Zaśpiewali: Agata 
Pietrzak, Karolina Pietrzak, Kacper Tchó-
rzewski, Joanna Szynkaruk, Gabriela Rychlik, 
Piotr Wojtyniak i Tosia Tylkowska.

Uroczystość w Sali Miejskiej była też 
okazją do rozmów na temat bukowskiej 
oświaty, a także o sytuacji polskiej edukacji 
oraz problemach zawodowych nauczycieli. 

Wszystkim paniom dyrektorkom i na-
uczycielkom serdecznie gratulujemy i ży-
czymy kolejnych sukcesów!

Edyta Wasielewska
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Odsłonięto tablicę ku pamięci 
Eugeniusza Jakubowskiego

Nauczyciel, wychowawca wielu pokoleń młodzieży, długoletni 
prezes Klubu Żołnierzy Rezerwy w Buku, Honorowy Obywatel 
Miasta i Gminy Buk, ale także dusza towarzystwa – aktor 
amatorskiego teatru i animator życia towarzyskiego. Imię 
szanowanego Eugeniusza i lubianego Genia w piątek, 
22 września, odmieniano przez różne przypadki w miejscu, 
z którym szczególnie czuł się związany – na strzelnicy sportowej. 

Przy wejściu do obiektu zlokalizowanego 
w Parku Sokoła odsłonięto tablicę ku pa-
mięci zmarłego 15 czerwca 2018 roku 

majora rezerwy Eugeniusza Jakubowskie-
go. Tablica wykonana, na zlecenie Miasta 
i Gminy Buk, projektu Romana Czeskiego, 
zastąpiła wcześniejszą – drewnianą, która 
została przeniesiona do wnętrza budynku.

W uroczystości wzięli udział przedstawi-
ciele władz miasta z burmistrzem Pawłem 
Adamem na czele, panią sekretarz Alek-
sandrą Wawrzyniak oraz Piotrem Goroń-
skim – przewodniczącym Rady MiG Buk. 
Licznie przybyła także rodzina zmarłego 
– żona Irena oraz Roma Jakubowska-Handke, 
Przemysław Jakubowski i Joanna Ratajczak 
wraz z bliskimi. W takim dniu i miejscu nie 
mogło zabraknąć członków Klubu Żołnierzy 
Rezerwy LOK w Buku, współorganizatorów 
uroczystości, którym prezesuje Piotr Andrze-
jewski. Miło było także gościć kierowników 
gminnych instytucji – Agnieszkę Skałecką 
– dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Kultury oraz Agnieszkę Słaby – kierownika 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Buku oraz 
przedstawicieli Rady MiG Buk oraz sołtysów 
MiG Buk. Nie zabrakło i przedstawicieli or-
ganizacji pozarządowych: Ryszarda Milera 
– prezesa PTTK odział w Buku, Dariusza 
Sokołowskiego – komendanta Ośrodka ZHP 
Buk oraz Karola Hołoda wraz z nieocenioną 
Bukowską Orkiestrą Dętą OSP. 

To właśnie batuta pana Karola i marszo-
we rytmy muzyków orkiestry witały gości 
zmierzających na uroczystość. Ta rozpoczęła 
się punktualnie o 17. Po powitaniu gości 
– w hołdzie i ku pamięci Eugeniusza Jaku-

bowskiego zgodnie 
z wojskową tradycją 
został oddany ho-
norowy wystrzał z armaty. Po przybliże-
niu zebranym dokonań pana Eugeniusza 
(który m.in. w 1970 roku doprowadził do 
uruchomienia pierwszej strzelnicy) – bur-
mistrz Paweł Adam wraz Ireną Jakubow-
ską oraz prezesem Piotrem Andrzejewskim 
symbolicznie odsłonili tablicę pamiątkową 
z portretem Honorowego Obywatela Mia-
sta i Gminy Buk. – Dzisiejsza uroczystość 
jest najlepszym dowodem na to, że pamięć 
o Eugeniuszu Jakubowskim jest w nas cią-
gle obecna. Tablica pamiątkowa, którą dziś 
odsłaniamy, ma szansę zachować pamięć 
o jego osobie przez kolejne dziesięciole-

cia – mówił burmistrz Paweł 
Adam, kierując swoje słowa 
także do wzruszonej pani 
Ireny, której wręczył bukiet 
kwiatów. W imieniu wicesta-
rosty poznańskiego Tomasza 
Łubińskiego, który nie mógł 
uczestniczyć w uroczystości, 
wiązankę kwiatów pod tablicą 
pamiątkową złożyli burmistrz 
oraz Piotr Andrzejewski wraz 
z wdową po Eugeniuszu Jaku-
bowskim.

Głos zabrał także Piotr 
Andrzejewski. Przybliżył ze-

branym historię strzelnicy, dokonania człon-
ków Klubu Żołnierzy Rezerwy, nie zabrakło 
statystyk i porównań. Na koniec pan Piotr 
zaprosił wszystkich do zwiedzania strzelnicy, 
podziwiania tarcz bractwa kurkowego oraz 
obejrzenia kilku tomów klubowej kroniki, 
założonej już w 1966 roku i przez lata pro-
wadzonej przez Eugeniusza Jakubowskiego. 
Ostatnia pusta strona najnowszej kroniki 
czekała na wpisy gości obecnych na uroczy-
stości. Każdy mógł zostawić swój ślad, a na-
stępnie udać się na poczęstunek – smaczną 
grochówkę i okolicznościowy tort. 

IDW 
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Festiwal muzyki wielkich mistrzów
Wrzesień i październik to miesiące, w czasie których szczególnie często odmienialiśmy 
przez przypadki termin „muzyka dawna”. Za nami III Festiwal Muzyki Kameralnej 
im. ks. dra Józefa Surzyńskiego! W zabytkowych i słynących z doskonałej akustyki 
wnętrzach Sanktuarium Matki Bożej Bukowskiej Literackiej odbyły się łącznie cztery 
niedzielne koncerty i jeden piątkowy w Sali Miejskiej. Wszystkie z udziałem uznanych 
solistów, zespołów i chórów wykonującą muzykę barokowych mistrzów.

17 września podczas koncertu inaugu-
racyjnego mieliśmy okazję posłu-
chać Pawła Ambroziaka (organy) 

oraz Krystiana Kleja (baryton). Zgodnie 
z programem festiwalu kolejny z koncer-
tów odbył się 1 października. Dla publicz-
ności zagrali: na flecie Anna Wojtowicz, a na 
organach Leszek Górka. 15 października 
swoim kunsztem i wrażliwością bukowską 
publiczność zachwyciła kolejna para: przy 
organach usiadł Dominik Kaczmarek, a na 
flecie zagrała Magdalena Ficner. Bukowska 
publiczność miała okazję posłuchać na żywo 
kompozycji Jana Sebastiana Bacha, Alessan-
dro Marcello czy oryginalnych sakralnych 
brzmień reformatora swoich czasów – patro-
na wydarzenia, ks. dra Józefa Surzyńskiego. 
Z niecierpliwością oczekiwano na koncert 
finałowy. 22 października w bukowskim 
Sanktuarium wystąpili Festiwalowa Orkie-
stra Symfoniczna pod batutą dra Aleksandra 
Grefa, a towarzyszył jej Zespół Kameralny 
„Amici Canti” wraz z przyjaciółmi pod dyrek-
cją Leszka Górki. Tym razem 
wykonano utwory m.in. Wol-
fganga Amadeusza Mozarta, 
Józefa Surzyńskiego, Georga 
Friedricha Haendla, Johna 
Ruttera.

III Festiwal Muzyki Ka-
meralnej im ks. dra Józefa 
Surzyńskiego miał także 
swoją odsłonę teoretyczną. 6 
października w Sali Miejskiej 
– niejako pośrodku festiwalo-
wego kalendarza – odbyła się 
prelekcja poświęcona muzy-
ce przeszłości oraz koncert, 
podczas którego byliśmy 

świadkami premierowych wykonań hym-
nów autorstwa Józefa Surzyńskiego na chór 
z towarzyszeniem instrumentów dętych. 
Interpretacji utworów podjął się Leszek 
Górka, a wyśpiewali je muzycy z Zespołu 
Kameralnego „Amici Canti” z towarzysze-
niem Kwintetu Dętego Masterbrass. 

Prelegent, dr hab. Waldemar Gawiejno-
wicz z Akademii Muzycznej im. I. J. Pade-
rewskiego w Poznaniu, nie tylko opowiadał 
o utworach, których posłuchać mogliśmy 
w drugiej części wydarzenia, ale także jako 
badacz i pasjonat historii rodziny Surzyń-
skich (niezwykle uzdolnionej muzycznie od 
pokoleń), podzielił się nowymi faktami z ży-
cia rodu oraz rodziców (przede wszystkim 
Franciszka, organisty w bukowskiej parafii) 
oraz rodzeństwa ks. Józefa Surzyńskiego – 
w tym niemniej uzdolnionego Mieczysława 
i Stefana. 

A że nie samą teorią publiczność żyje, 
przyszła kolej na praktykę. „Amici Canti” 
wykonało utwór „Zdrowaś Królewno Wy-

borna” Andrzeja Koszewskiego, a po nim 
dwa wspomniane wcześniej Hymny na Uro-
czystość Bożego Ciała autorstwa ks. Józefa 
Surzyńskiego. Muzycy z „Amici Canti” oraz 
kwintetu Masterbrass swoim wykonaniem 
nikogo nie musieli długo przekonywać, że 
jesteśmy świadkami czegoś wyjątkowego – 
finału interpretacyjnych poszukiwań Leszka 
Górki. Muzycy z Masterbrass już nie pozwo-
lili nam zejść na ziemię. Koncert z muzyką 
dawną w ich wykonaniu okazał się jednocze-
śnie lekcją historii muzyki przeszłości i jej 
wielkich kompozytorów, by wymienić Jana 
Sebastiana Bacha, Georga Friedricha Haen-
dla czy przedwcześnie zmarłego Jeremiaha 
Clarke’a. Każdy z utworów poprzedzony był 
krótkim wprowadzeniem Andrzeja Kulki – 
trębacza, założyciela kwintetu Masterbrass 
i – jak sam o sobie pisze na stronie poświę-
conej zespołowi – wodzireja wspólnie wy-
konywanych koncertów.       

Przypomnijmy, że patron wydarzenia 
ks. dr Józef Surzyński (1851-1919) był 
kompozytorem, dyrygentem i reformato-
rem polskiej muzyki sakralnej. Rodzina 
księdza przeprowadziła się do Buku, kiedy 
ten wyjechał na studia do Rzymu, jego oj-
ciec Franciszek został wówczas organistą 
w bukowskiej parafii. Ks. dr Józef Surzyński 
był organistą w poznańskiej katedrze od 1 
sierpnia 1881 do 1 stycznia 1887 roku. Przy 
katedrze założył także chór chłopięco-męski, 
który z powodzeniem działa do dziś. Skom-
ponował i wydał dwa zbiory preludiów na 
organy. Kiedy objął probostwo w farze ko-
ściańskiej, jedną z pierwszych rzeczy, której 
się podjął, było wyremontowanie organów. 
Widać zatem, jak bardzo umiłował sobie ten 
instrument i muzykę organową.

III Festiwal Muzyki Kameralnej im ks. 
dra Józefa Surzyńskiego zorganizował 
Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury. Rolę 
wydarzenia w kształtowaniu gustów mu-

zycznych i popularyzowaniu 
muzyki dawnej docenił Mini-
ster Kultury i Dziedzictwa Na-
rodowego – Festiwal otrzymał 
dofinansowanie w ramach 
programu „Muzyka 2023”, 
realizowanego przez Narodo-
wy Instytut Muzyki i Tańca. 
Między innymi dzięki temu 
wstęp na wszystkie koncerty 
i wydarzenia był bezpłatny, 
choć Festiwal zaskakuje liczbą 
zaangażowanych w niego osób. 
Łącznie wzięło w nim udział kil-
kudziesięciu artystów. 

IDW
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Strażackie 
manewry

W dniu 17 września 2023 r. odbyły 
się manewry dla wszystkich jedno-
stek ochotniczych straży pożarnych 

z terenu gminy Buk. Głównym celem było 
doskonalenie umiejętności z zakresu kwa-
lifikowanej pierwszej pomocy.

Uczestnicy zostali podzieleni na pięć 
sekcji. Każda grupa miała do wykonania 
pięć ćwiczeń praktycznych na różnych sta-
nowiskach.

Stanowisko 1 – wypadek w komuni-
kacji drogowej. Przećwiczono elementy 
stabilizacji, wykonania dostępu do osoby 
poszkodowanej oraz ewakuację z pojazdu.

Stanowisko 2 – dziecko wpadło do 
stawu. Zrealizowano elementy zabezpie-
czenia ratowników, dotarcie i ewakuacja 
poszkodowanego, wdrożenie procedury 
wychłodzenie i resuscytację krążeniowo-
-oddechową dziecka.

Stanowisko 3 – zadymienie w pomiesz-
czeniu szatni hali sportowej. Działania 
ratowników polegały na przygotowaniu 
roty do pracy w aparatach ochrony układu 
oddechowego, przeszukaniu zadymionych 
pomieszczeń, lokalizacji i ewakuacji po-
szkodowanego oraz udzieleniu mu pomocy 
medycznej.

Stanowisko 4 – upadek do kanału sa-
mochodowego. Ratownicy mieli za zadanie 
właściwie przygotować rotę do pracy, do-
trzeć do poszkodowanego oraz ewakuować 
go przy pomocy różnych technik.

Stanowisko 5 – podczas prac pielę-
gnacyjnych w parku doszło do odbicia piły 
łańcuchowej do drewna, intensywnego 
krwotoku i upadku. Zastępy straży pożarnej 
musiały odpowiednio zabezpieczyć miejsce 
zdarzenia, zatamować krwotok oraz prze-
ćwiczyć procedurę RKO u dorosłego.

Przeprowadzone ćwiczenia miały także 
inne cele:

 » doskonalenie umiejętności z zakresu 
ratownictwa technicznego podczas 
wypadków komunikacyjnych,

 » ewakuację osób poszkodowanych znaj-
dujących się w różnym miejscu,

 » poprawę zgrania i umiejętności współ-
pracy w rocie, zastępie, sekcji,

 » doskonalenie umiejętności bezpieczne-
go wykonywania zadań ratowniczych, 
obsługi sprzętu znajdującego się na 

wyposażeniu danej OSP oraz doskona-
lenie posługiwania się korespondencją 
radiową,

 » integracja druhów z gminy.

Przygotowaniem założeń oraz nadzór 
merytoryczny nad przebiegiem ćwiczeń 
sprawowała kadra z Jednostki Ratowni-
czo-Gaśniczej nr 4 w Poznaniu, na czele 
z dowódcą bryg. Jarosławem Kuśmirkiem.

Serdeczne podziękowania należą się 
Burmistrzowi Miasta i Gminy Buk za za-
kup posiłków. Ośrodkowi Sportu i Rekreacji, 
Miejsko-Gminnemu Ośrodkowi Kultury oraz 
Młodzieżowej Szkółce Wędkarskiej za udo-
stępnienie obiektów do ćwiczeń. Dariuszowi 
Skarbińskiemu i Dawidowi Kaczmarkowi za 
użyczenie placu oraz przygotowanie wraków. 
MDP Buk i Dobieżyn za pomoc w trakcie 
manewrów.

Słowo dziękuję należy także skierować 
do wszystkich druhów z OSP Buk, Dako-
wy Suche, Dobieżyn, Niepruszewo, Otusz 
i Szewce, którzy poświęcili niedzielę na 
doskonalenie swoich umiejętności.

Świętowano  
Dzień Działkowca

I działkowcy mają swoje święto. Dzień Dział-
kowca odbył się 26 sierpnia 2023 roku 
w ROD ,,Przy torach” w Buku, na skwerze 

koło biura. Popołudnie zapowiadało się 
przepięknie, lecz 20 minut przed godziną 16 
nadeszła ogromna chmura, z której zaczęło 
lać jak z cebra.

Choć ulewa trwała tylko 10 minut, wy-
starczyło, żeby większość stołów, mimo że 
były pod namiotem, zostało zalanych. Zatem 
z małym poślizgiem, ale udało się rozpocząć 
uroczystość, a zamówiona grochówka z za-
przyjaźnionej restauracji dotarła na czas.

Spotkanie działkowców rozpoczął przy-
witaniem wszystkich gości prezes Rafał 
Kowalski.

Po krótkiej przemowie zaprosił ze-
branych na grochówkę oraz do degusta-

cji wypieków oraz sałatek, które zostały 
przygotowane przez koleżanki i kolegów 
działkowców. W międzyczasie rumieńców 
nabierały kiełbaski z grilla. Nie zabrakło 
i atrakcji dla najmłodszych.

Humory dopisywały, a goście przybyli 
na Dzień Działkowca bawili się do późnych 
godzin nocnych.

Rafał Kowalski,  
prezes ROD „Przy torach”

Selekciaki  
– misja ratunkowa
Salę Miejską w Buku w dn. 25.09.br. opanowa-
ły Selekciaki, czyli misja ratunkowa SELEKTU, 
która uczyła najmłodszych segregacji odpa-
dów komunalnych.

Z inicjatywy Związku Międzygminnego 
„Centrum Zagospodarowania Odpa-
dów – SELEKT” z siedzibą w Czempi-

niu odbyły się spektakle z zakresu edukacji 
ekologicznej dla uczniów klas pierwszych 
i drugich ze szkół podstawowych z naszej 
gminy.

Podczas przedstawienia, w wykonaniu 

teatru lalek „Pracownia za Piecem” z Pozna-
nia, sceny tematyczne przeplatane były inte-
raktywnymi działaniami z dziećmi. Ucznio-
wie byli nie tylko biernymi widzami, ale też 

aktywnymi uczestnikami. Mogli dowiedzieć 
się, jakie są właściwe nawyki ochrony śro-
dowiska naturalnego poprzez wyrzucanie 
śmieci do odpowiednich pojemników oraz 
poznali znaczenie takich pojęć jak segregacja, 
surowce wtórne, recykling.

Spektakle spotkały się z dużym zainte-
resowaniem ze strony dzieci, a one same 
wykazały się wiedzą i poczuciem świadomo-
ści odnośnie właściwej segregacji odpadów, 
których mogliby im pozazdrościć niejedni 
dorośli. Przedstawienia ekologiczne potwier-
dziły, iż nauka poprzez zabawę przynosi 
najlepsze rezultaty wśród najmłodszych. 
Dzieci spędziły miło czas świetnie się przy 
tym bawiąc, śmiejąc i ucząc.

Edyta Wasielewska
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Adam Woronowicz 
w Buku 

Adam Woronowicz to aktor teatralny 
i filmowy, którego nikomu nie trzeba 
przedstawiać. Zagrał w takich filmach 

jak „Popiełuszko. Wolność jest w nas”, „Czer-
wony pająk”, „7 uczuć”, „Zupa nic”, „Moje 
wspaniałe życie” czy „Teściowie”, a to tylko 
niewielka cząstka jego filmografii. Aktor 
z szerokim wachlarzem możliwości – od 
Staszka w komedii „Mayday”, po kierow-
nika penitencjarnego w serialu „Skazana”. 
12 października br. zawitał do Kina Wiel-
kopolanin i sprawił, że sala Kawiarni Stop-
klatka nie tylko wypełniła się po brzegi, ale 
również publiczność za jego sprawą płakała 
ze śmiechu. 

Przełomowy moment
W drugiej klasie liceum pojechał z klasą 

do teatru w Warszawie na „Mistrza i Małgo-
rzatę”. Siedział na składanym, dostawianym 
krzesełku. – Skończył się pierwszy akt i bar-
dzo mną to rąbnęło – wspomina. – Pamiętam 
jak dziś, rąbnęło mną czymś, co tam zoba-
czyłem. Aktor pamięta też swoją pierwszą 
pracę i pierwszą wypłatę, z kwotą wypisaną 
na kartce… 480 zł brutto. 

Teatr czy film?
Od grania w filmie Piotr Woronowicz 

woli deski teatru. Dla niego kontakt z żywą 

publicznością jest czymś bez porównania 
mocniejszym niż plan filmowy, gdzie publicz-
nością jest ekipa z reżyserem na czele. Ale 
też kino i teatr to dwa zupełnie inne miejsca. 

Poczucie, że chcemy to robić
Z sali padło pytanie o rady dla młodych 

ludzi, którzy myślą o aktorstwie. – Na po-
czątku pojawia się zainteresowanie tematem. 
Trzeba się tym cały czas bawić, nie myśleć 
serio – zaczął odpowiedź. – Dzisiaj wielu 
młodych ludzi chciałoby od razu wiedzieć, 
co warto robić w życiu. Zawód aktora wydaje 
się być prosty. Są filmy, w których mamy 
wrażenie, że aktorem może być każdy. Jednak 
aktorstwo może być sztuką, może być czymś 
naprawdę wyjątkowym. Musi nam towarzy-
szyć jakieś zainteresowanie, poczucie, że 
chcemy to robić. Nie zrażać się porażkami. 
Im więcej porażek, tym lepiej. Sam wiem 
coś o tym – podsumował aktor i dodał na 
koniec: – Porównuję tę profesję do branży 
lekarskiej, gdzie dobrego chirurga można 
poznać po tym, jak asystuje.

Rozdmuchane ADHD
Jak sam określił ma rozdmuchane ADHD. 

Publiczność zainteresowało, czy było to po-
mocne w aktorstwie, czy mu jednak prze-
szkadzało? Piotr Woronowicz zaznaczył, 
że dzieci z ADHD to dzieci zdrowe, inaczej 
się po prostu rozwijają. W jego przypadku 
teatr sprawił, że mógł się „wyżyć”, znalazł 
przestrzeń dla siebie. Śmieje się, że w teatrze 
spotkał więcej kolegów z ADHD, a przynaj-
mniej nie był jedyny ze swoimi problemami.

Młodzieńcze marzenia
Aktor przyznał, że jeśli chodzi o zawodo-

we marzenia, to nie może narzekać. – Jestem 
bardzo rozpieszczany, jestem też spełniony 
w temacie grania, aktorskich wyzwań. Wspo-
mniał również czasy liceum i koła amator-
skiego, kiedy to marzył, aby zagrać kiedyś 
ze Zbyszkiem Zamachowskim. To marzenie 
po wielu latach się spełniło, zagrał z nim 
w filmie „Popiełuszko. Wolność jest w nas”.

Jedno z tych spotkań, które 
zapamięta się na długo

Niektórym w telewizji wydawał się być 
niższy i grubszy, co uznał za komplement. 
Zapytany o to, czym interesuje się poza fil-
mem i teatrem oraz czy nie jest to przypad-
kiem sport, odpowiedział: – Kocham sport. 
Pewnie różnimy się tym, że pan – zwrócił 
się do prowadzącego – kocha go uprawiać, 
ja oglądać. Piotr Woronowicz przyznał, że 
bardzo lubi czytać książki, choć dodał, że 
zdecydowanie więcej przeczytał scenariuszy. 

O jednym mogliśmy się przekonać, że 
Piotr Woronowicz to aktor z ogromnym dy-
stansem, charyzmą, niebywałym poczuciem 
humoru i głosem, w którym – co przyznały 
panie – można się zakochać. 

„To jest jedno z tych spotkań, które za-
pamięta się na długo. Z często żartobliwego 
tonu rozmowy można było wyciągnąć ży-
ciowe wnioski, mówiące np. o tym, że warto 
czasami w życiu się zatrzymać” – można 
było usłyszeć już po spotkaniu, w ocze-
kiwaniu na projekcję filmu „Teściowie 
2”, w której Adam Woronowicz gra jedną 
z głównych ról. 

Było to wyjątkowy czas, pełen anegdot, 
śmiechu, opowieści o filmowych i teatral-
nych kulisach, a także o drodze do realiza-
cji marzeń i poszukiwaniu tego, co w życiu 
naprawdę chce się robić. 

Organizatorem wydarzenia była Biblio-
teka i Kino Miasta i Gminy Buk.

Monika Błaszczak-Mańkowska
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Buk doczekał się swojego uniwersytetu!

Bukowski Uniwersytet Otwarty zain-
augurował swoją działalność. 11 paź-
dziernika odbył się wykład generała 

Gromosława Czempińskiego „Rola służb 
specjalnych we współczesnym świecie”.  
Spotkanie z oficerem wywiadu, pilotem, 
współtwórcę jednostki GROM przyciągnę-
ło mieszkańców naszej gminy. Sala Miejska 
w Buku po raz pierwszy w historii zamie-
niła się w salę wykładową z prawdziwego 
zdarzenia. 

Pomysłodawcą Bukowskiego Uniwer-
sytetu Otwartego jest burmistrz Miasta 
i Gminy Buk Paweł Adam we współpracy 
z Towarzystwem im. Hipolita Cegielskie-
go w Poznaniu. – Inicjatywa BUO powsta-
ła z myślą o mieszkańcach, którzy chcą 
uzupełnić wiedzę, a także podnieść swoje 
kwalifikacje i rozwijać pasje; bez względu 
na posiadane wykształcenie, wiek oraz 
kwalifikacje zawodowe – tymi słowami 
burmistrz zaprosił do udziału w zajęciach.

Nauka jest bezpłatna, wykłady odbywają 
się raz w miesiącu, wstęp wolny. Wykładow-
cami są znane osobowości ze świata historii, 
polityki, ekonomii, kultury, sportu; takie jak 
na przykład prof. Radosław Fiedler, prof. 
Andrzej Sakson, dr Karol Klimczak czy Sła-
womir Pietras. 

Generał Gromosław Czempiński  
–  „Rola służb specjalnych we 
współczesnym świecie”

Pierwszym wykładowcą w ramach BUO 
był generał Gromosław Czempiński. Były 
oficer wywiadu, szef Urzędu Ochrony Pań-
stwa w latach 1993-1996, generał brygady 
w stanie spoczynku. Dowodził zakończoną 
sukcesem brawurową operacją Samum – 
ewakuacją agentów CIA z Iraku w 1990 roku. 
Brał też udział w Operacji Most – operacji 
przerzutu ponad 40 tys. Żydów z ZSRR 
i Rosji do Izraela, w latach 1990-1992. od-
znaczony przez prezydenta George’a Busha 
wysokim odznaczeniem CIA. Obecnie jest 
doradcą, konsultantem biznesowym, komen-

tatorem, wykładowcą i cenionym mówcą 
inspiracyjnym.

Gen. Gromosław Czempiński podczas 
wykładu w Buku opowiadał o sobie, swoich 
doświadczeniach, przeżyciach, często nie-
łatwych, wręcz dramatycznych, a na jego 
losach zaważyły nie tylko przemiany ustro-
jowe w kraju, ale też wydarzenia w Europie 
i na świecie. Jako oficer wywiadu musiał 
się często mierzyć z trudnymi decyzjami, 
ale dobro ojczyny było dla niego najważ-
niejsze. Podkreślał też, że polski wywiad 
zawsze był wysoko oceniany przez kraje 
Europy Zachodniej, Stany Zjednoczone, ale 
też Rosję, która bardzo liczyła się z naszymi 
jednostkami wywiadowczymi. 

Jedna ze słuchaczek zapytała generała, 
czy nasza gmina w aktualnej sytuacji poli-
tycznej na arenie międzynarodowej może 
czuć się bezpiecznie. – Jak najbardziej. Loka-
lizacja z dala od granicy nie naraża gminę na 
konflikty zbrojne. Zresztą Polacy nie muszą 
się martwić o swoje bezpieczeństwo, które 
zapewnia im obecność Polski w strukturach 
NATO – uspokoił gen. Gromosław Czempiński. 

Była też okazja, aby się dowiedzieć, że 
miejscem urodzenia generała są Oborni-
ki Wlkp., a studia ukończył w Poznaniu – 
w Wyższej Szkole Ekonomicznej, w 1970 
roku. Dwa lata później rozpoczął służbę 
funkcjonariusza wywiadu, a w międzyczasie 
ukończył Ośrodek Szkolenia Kadr Wywiadu 
w Starych Kiejkutach.

Generał podzielił się też swoimi doświad-
czeniami jako ojciec syna z zespołem Downa. 
Przejmująco mówił o pierwszych niełatwych 
latach po jego narodzinach. Zaznaczył przy 
tym, że w tym czasie, w latach 1982-87, 
przebywał na misji w Genewie, gdzie jego 
rodzinie została zapewniona ogromna po-
moc, której nie mieliby w Polsce.

Generał Gromosław Czempiński 12 paź-
dziernika obchodził swoje urodziny, a już 
dzień wcześniej – w dniu wykładu, studenci 
Bukowskiego Uniwersytetu Otwartego od-
śpiewali dla niego tradycyjne „Sto lat”. 

Prowadzący spotkanie – Dominik Górny, 
sekretarz Towarzystwa im. Hipolita Cegiel-
skiego w Poznaniu podsumowując spotka-
nie, powiedział: – Pan generał użył przepięk-
nej metafory związanej z charakterystyką 
funkcjonowania służb specjalnych, mówiąc, 
że swego czasu służby były jak orkiestra; 
chciało się słuchać tych służb, bo pięknie 
grały. W imieniu burmistrza Miasta i Gminy 
Buk, Towarzystwa im. Hipolita Cegielskiego, 
mieszkańców chciałbym podziękować za 
ten piękny koncert wiedzy i doświadczenia. 
Dzisiaj stał się pan dla nas nie tylko lotni-
kiem; nie tylko generałem, ale dyrygentem 
przeżyć i uczuć.

Studenci otrzymali indeksy Bukowskie-
go Uniwersytetu Otwartego i po wykładzie 
ustawili się w długiej kolejce do generała po 
wpis. Jak zapowiedział burmistrz, na wszyst-
kich słuchaczy, którzy zdobędą maksymalną 
ilość wpisów do indeksu, będzie czekać na-
groda niespodzianka. Po spotkaniu znalazł 
się także czas, aby zrobić sobie pamiątkowe 
zdjęcie z legendą wywiadu, z czego chętnie 
skorzystano. 

Zaproszenie na drugi wykład: 
Sławomir Pietras – „Marii Callas – 
primadonnie stulecia”

Drugie spotkanie w ramach Bukowskie-
go Uniwersytetu Otwartego odbędzie się 
15 listopada o godzinie 17 w Sali Miejskiej. 
Prowadzącym będzie Sławomir Pietras, dy-
rektor teatrów operowych, wybitny znawca 
opery i baletu, który opowie o „Marii Callas 
– primadonnie stulecia”.

W wykładzie mogą wziąć udział nie tylko 
studenci Bukowskiego Uniwersytetu Otwar-
tego, ale każdy, kogo zainteresuje ta tema-
tyka, jakże odmienna od służb specjalnych. 
Wstęp wolny. Zostało nam jeszcze kilka in-
deksów, które będzie można otrzymać na 
drugim wykładzie. Serdecznie zapraszamy!

Edyta Wasielewska
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Najbardziej optymistyczny tydzień 
w roku – Tydzień Seniora

Początek października w naszej gminie to tradycyjnie już Tydzień Seniora.  
W dniach 2-6 października 2023 r. na naszych seniorów czekał szereg wydarzeń, 
z których chętnie korzystali.

Uroczyste rozpoczęcie
Uroczyste rozpoczęcie odbyło się w Kinie 

Wielkopolanin, gdzie seniorów przywitał 
burmistrz Paweł Adam oraz szefowie gmin-
nych jednostek: Hubert Wejmann – Kina 
Wielkopolanin i Biblioteki Publicznej, 
Agnieszka Skałecka – Miejsko-Gminnego 
Ośrodka Kultury, Jarosław Sznycer – Ośrod-
ka Sportu i Rekreacji oraz Agnieszka Sła-
by – Ośrodka Pomocy Społecznej. Tydzień 
rozpoczął się od wspólnego seansu filmu 
„Teściowie 2”, który wzbudził wśród zebra-
nej widowni wielokrotnie salwy śmiechu. 

Spacer nordic walking
Po południu spora grupa seniorów 

uczestniczyła w spacerze nordic walking, 
który poprowadził Paweł Prugar. Najpierw 
dobranie i dostosowanie kijków do każdego 
uczestnika, następnie wspólna rozgrzewka, 
krótki instruktaż i można było wyruszyć 
w drogę. Trasa prowadząca przez ścieżkę 
pieszo-rowerową przy ulicy Otuskiej, a dalej 
przy obwodnicy, aż po nasz bukowski leśny 
zakątek przypadła wszystkim do gustu. Spa-

cer zakończył się przy strzelnicy, gdzie każdy 
uczestnik mógł zjeść ciepły posiłek i spróbo-
wać swoich sił w strzelaniu. Historię strzel-
nicy przybliżył Piotr Andrzejewski, który 
następnie zaprosił do udziału w strzelaniu. 
Chętnych nie brakowało! Najlepszy wynik 
zdobyła Grażyna Kowalska (54 punkty), tuż 
za nią Genowefa Świątek (53 punkty), a na 
trzecim miejscy Krystyna Kuźlak zdobywając 
49 punktów. Gratulujemy!

Pachnąca biżuteria i obudź ciało

Drugi dzień był również pełen wrażeń! 
Nasze seniorki dzień rozpoczęły od stworze-
nia pięknej i pachnącej biżuterii. Ta została 
wykonana z kamieni z lawy wulkanicznej, 
a następnie nasączona olejkami eteryczny-
mi. Zapach kwiatów unosił się w całej Sali 
Miejskiej w Buku – dawnej synagodze. Co 
ciekawe, każda własnoręcznie stworzona 
biżuteria wyglądała inaczej, a paniom nie 
brakowało kreatywności. W tajniki tworze-
nia splotów z minimakramy, sekrety kamieni 
z lawy wulkanicznej i w świat olejków ete-
rycznych wprowadziła uczestniczki Natalia 
Góra – Niezłe Ziółko. 

Spora grupa w tym dniu wybrała ak-
tywność fizyczną na świeżym powietrzu, 
a to dzięki warsztatom „Obudź ciało” zor-
ganizowanym w Parku Sokoła. Prowadząca 
Ewa Hojan-Dudek dostosowała ćwiczenia 
do uczestników, nieobciążające organizmu, 
a pomagające zachować sprawność na co 
dzień. Ćwiczenia o umiarkowanej aktyw-
ności fizycznej cieszyły się dużym zainte-
resowaniem.

Ciszy szumem otuleni…
O tym, że nigdy nie jest za późno na od-

krywanie i rozwijanie swoich pasji, można 
było się przekonać podczas wernisażu prac 
seniorów „Ciszy szumem otuleni…” w Domu 
Dziennego Pobytu „Pogodna Jesień”. Wer-
nisażowi towarzyszyła muzyka na żywo 
w wykonaniu Dariusza Starosty.

Zaprezentowane obrazy powstały 
w trakcie letnich warsztatów prowadzo-
nych przez Miejsko-Gminny Ośrodek Kul-
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tury w Parku Sokoła i zajęć w DDP „Pogodna 
Jesień” pod kierunkiem nauczycielki plastyki 
i artystki Ewy Fiksińskiej. Tematyka prac 
była różnorodna – zaczynając od portretów, 
aktów, scenek z życia codziennego po pejza-
że, abstrakcje czy obrazy religijne. 

Obrazy autorstwa Haliny Gawron, Kry-
styny Gorońskiej, Małgorzaty Jaroń, Ireny 
Jesmanowicz, Bożeny Juchacz, Grażyny Ju-
chacz, Grażyny Kowalskiej, Elżbiety Kozak, 
Danuty Tuliszki, Gabrieli Witkowskiej można 
było oglądać jeszcze przez kolejne trzy dni. 
Na ten czas „Pogodna Jesień” zamieniła się 
w towarzyski salon przypominający lata 
przedwojenne lub galerię, gdzie w otoczeniu 
wspaniałych obrazów można było zatrzymać 
się choć na chwilę. O tym zatrzymaniu się, 
chwili refleksji, która tak bardzo jest nam 
potrzebna mówiła Agnieszka Skałecka, dy-
rektor MGOK. – Drodzy seniorzy, mam dla 
Was ogromny szacunek za cierpliwość, spo-
kój, które z Was emanują. Na co dzień mogę 
Was obserwować podczas zajęć w MGOK i są 
to dla mnie niezapomniane, bardzo cenne 
chwile. Uczę się od Was cierpliwości, wyro-
zumiałości, spokoju, za co chciałabym Wam 
serdecznie podziękować.

– Jak tylko przekroczyłem próg „Pogod-
nej Jesieni” i zobaczyłem nową scenerię tego 
miejsca, zaparło mi dech w piersiach. Je-
stem pod ogromnym wrażeniem Państwa 
prac, dzięki którym na tę przestrzeń można 
spojrzeć w zupełnie inny sposób. Dziękuję 
za Wasz trud, wysiłek, zaangażowanie, ale 
przede wszystkim za ogromną wrażliwość, 
która emanuje z Waszych obrazów – podsu-
mował burmistrz MiG Buk Paweł Adam. 

W ubiegłym roku wystawa prac senio-
rów została zaprezentowana w Sali Miejskiej. 
Tym razem zdecydowano się, aby obrazy 
odpowiednio wyeksponować w DDP „Po-
godna Jesień”. – Zależało nam na tym, aby 
zostały one pokazane tutaj – w tym miejscu, 
które jest tak bliskie seniorom, gdzie chęt-
nie spędzają swój czas – mówiła kierownik 
Ośrodka Pomocy Społecznej Agnieszka Słaby. 
Podziękowała Ewie Fiksińskiej za zaanga-
żowanie w rozwijanie talentów malarskich 
seniorów oraz Małgorzacie Hanuszewskiej, 
kierownikowi „Pogodnej Jesieni”, dzięki któ-
rej to miejsce tętni życiem.

Ewa Fiksińska tłumaczyła, skąd wziął się 
tytuł wystawy – „Ciszy szumem otuleni…”. 
– Cisza to coś, czego nie można namalować, 
czego nie można wyśpiewać; też nie można 
tego zagrać, ale można to poczuć, zanurzyć 
się w ciszy, wręcz się nią otulić. Cisza to śpiew 
ptaków, szum morza, trzepot motyla, bicie 
serca; przebywanie z przyjacielem, z którym 
nie trzeba rozmawiać, a milczenie wnosi wię-
cej niż tysiące wypowiedzianych słów. Cisza 
to coś, w czym człowiek powinien dobrze 
się czuć sam ze sobą. Dziękuję wszystkim 
paniom, które są autorkami zaprezentowa-
nych prac. Dziękuję, że tworząc te prace, 
potrafimy tyle godzin, minut spędzać ze sobą, 
właśnie w ciszy.

Seniorom jeszcze raz gratulujemy i ży-
czymy nieustających mocy twórczych!

Cudze chwalicie,  
swego nie znacie

W myśl zasady „Cudze chwalicie, swe-
go nie znacie” zaprosiliśmy seniorów na 
wycieczkę do Poznania. Odwiedziliśmy 
Ostrów Tumski i znajdujący się tam ko-
ściół Najświętszej Marii Panny, a naszym 
przewodnikiem była dr Agnieszka Stempin 
z Muzeum Archeologicznego w Poznaniu, 
która odwiedziła Buk podczas tegorocznej 
Europejskiej Nocy Muzeów.

Następnie podzieleni na trzy grupy 
seniorzy udali się do Muzeum Narodowe-
go, Muzeum Sztuk Użytkowych w Zamku 
Królewskim w Poznaniu oraz do Biblioteki 
Raczyńskich, gdzie czekała na nich nie lada 
niespodzianka! Mogli zobaczyć, a nawet do-
tknąć, wyciągnięte z archiwum specjalnie 
na ich przyjazd, starodruki prac Stanisława 
Reszki! Jeden z woluminów został wydruko-
wany w Drukarni Łazarzowej w Krakowie 
w 1591 r. Posiada XVIII-wieczny wpis i jest 
wtórnie oprawiony, obleczony skórą cielę-
cą, ale co ciekawe – wykorzystano w nim 
fragmenty pierwotnej obwoluty. Drugi 
wolumin, choć wzbudził równie duży za-
chwyt, w ocenie naszego przewodnika pre-
zentował się skromnie. Na karcie tytułowej 
jest stempel z Biblioteki Raczyńskich. To 
egzemplarz wydany  1670 r. w Oliwie, ale 
jako przedruk z 1580 r. Obydwa unikato-
we starodruki wzbudziły duże poruszenie 
wśród grupy. W końcu nie każdy ma okazję 
trzymać w ręku ponad 400-letnią książkę, do 
tego autorstwa kogoś tak silnie związanego 
z naszą miejscowością. O Stanisławie Reszce 
usłyszeliśmy także wiele ciekawostek, m.in. 
to, że był sekretarzem kardynała Hozjusza 
i został nim, gdy miał zaledwie 15 lat! Był 
również założycielem pierwszej polskiej 
biblioteki w Rzymie.

W dalszej kolejności seniorzy poznali 
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niezwykłe dzieje Pałacu Górków oraz do-
wiedzieli się, jak narastało miasto. Zjawisko 
to jest bardzo dobrze znane także w naszej 
miejscowości.

W drodze powrotnej grupa zatrzymała 
się w Tarnowskich Tężniach, po których 
oprowadził uczestników osobiście Tadeusz 
Czajka – wójt gminy Tarnowo Podgórne. Był 
to wyjątkowo aktywny dzień, pełen histo-
rycznych ciekawostek.

Recepta na dobrą starość
„Jesień życia może być kolorowa” – to 

udowodniła dr Anna Jakrzewska-Sawińska, 
która podała seniorom gotową receptę na 
dobrą starość, tj. dieta, ruch i przebywanie 
z życzliwymi ludźmi. Jak sama mówi: – Mamy 
dwie opcje: albo leżeć i czekać na śmierć, 
albo żyć. Od nas zależy, czy to życie będzie 
dobre i satysfakcjonujące. Ja chcę umrzeć 
na stojąco. 

Kluczem do życia w dobrostanie jest 
właściwa dieta. Cukierek to parę minut 
przyjemności i całe życie w biodrach. Trze-
ba zmuszać się do tego, żeby chodzić. Jeśli 
przestaniemy jeździć na rowerze i będziemy 
chcieli wrócić do tego po 10 latach, to będzie 
nam trudno. Należy wyrobić sobie nawyki, 
które będą z nami do końca życia. Najwięk-
szym wrogiem seniorów jest telewizor.  – Ja 
też oglądam, ale po pół godziny wstaję i idę 
się przejść. Wszystko z umiarem – mówi-
ła pani doktor i dodała: – I niczego się nie 
bać. Przejechałam pół świata z plecakiem. 
Nie pozwólcie, żeby ktoś Wam powiedział: 
jesteś stara, to już nic nie możesz. Ja jeszcze 
dużo mogę. Ja mam tylko jedno życie. Żyć tu, 
do końca, żebym nie żałowała, że przegra-
łam życie. Dieta, dieta, dieta. Zrezygnować 
z cukierków, ze słodyczy. Jeśli już to raz na 
tydzień. I jak najmniej tłuszczu, jak najwięcej 
jarzyn i owoców. 

Nasza prelegentka dużą wagę przywią-
zywała także do radości życia. Często sły-
szy od swoich pacjentów, że ktoś nie może 
wyjechać, bo musi zajmować się wnukami. 
Pomagajmy swoim dzieciom, ale dzisiaj ja 
zajmę się wnukami, jutro ty wyjdź ze mną 

do teatru. Starsi ludzie też mają prawo wyjść 
do kina, restauracji czy gdzieś wyjechać.

Coś dla ciała
Następnie zajęto się najczęstszymi pro-

blemami cery dojrzałej oraz instrukcjami, 
jak o taką cerę dbać. Temat ten przybliży-
ła seniorkom Marietta Siminiak (Marietta 
Makeup Studio), która bardzo dużą wagę 
przykłada do pielęgnacji. 

Dlaczego tak istotna jest ochrona przed 
słońcem i używanie kremów z filtrem? Jak 
prawidłowo oczyszczać twarz? Jakich ko-
smetyków do tego używać? Na te i inne 
pytania poznaliśmy szczegółowe odpo-
wiedzi. Nie obyło się również bez pokazu 
prawidłowej pielęgnacji, której efekty były 
widoczne gołym okiem! Nasza modelka, pani 
Gosia, otrzymała brawa za odwagę, zabiegi 
niczym w SPA, a także książkę, która umili 
jej jesienne wieczory.

Coś dla zdrowia
Czwartkowe popołudnie zakończył wy-

kład o profilaktyce zdrowia i dobrym odży-
wianiu, o czym opowiedział Zbigniew Kołba 
– autor książki „Morsowanie jest wykonal-
ne... Kiedy?”. Autor zachęcał do aktywności 
fizycznej, zwracał uwagę na wyniki badań 
i na to, co one nam mówią. Uświadamiał, 
jak wiele istotnych składników możemy do-
starczyć we właściwie zbilansowanej diecie. 
Przyznał, że nie ma czegoś takiego jak „stare 
metody”, jeśli coś działało kiedyś, korzystały 
z tego nasze babki i to przynosiło efekty – to 
dlaczego nie korzystać z tej wiedzy teraz? 

Spotkanie zakończyło się długą i owocną dys-
kusją, a także degustacją sałatki owocowej.

Teatr na deskach 
Wielkopolanina

To był tydzień pełen wrażeń i tak też się 
zakończył. Ostatniego dnia seniorzy ponow-
nie spotkali się w Kinie Wielkopolanin – tym 
razem na sztuce teatralnej „Zapalniczka” 
w wykonaniu Teatru Komedia z Poznania. 
Historia króla sedesów i wójta najbogatszej 
gminy w Polsce rozbawiła zebraną publicz-
ność do łez, a utwór „Jak anioła głos” będą 
wspominać jeszcze długo. 

Po spektaklu nastąpiło tradycyjne już, 
uroczyste zakończenie Tygodnia Seniorów. 
Był to czas na rozmowy przy kawie i pysz-
nym torcie. 

– Wierzę, że ten Tydzień Seniora mocno 
Państwa zainspirował. Był okazją do odkry-
cia nowych pasji, motywacji, a być może rów-
nież znajomości. Pozostaje życzyć wszyst-
kim seniorom niesłabnącego optymizmu 
i zdrowia, żebyśmy w najbliższych dniach, 
tygodniach, miesiącach i latach mogli dalej 
się spotykać. Dziękuję za Waszą obecność 
– podsumował Tydzień Seniora burmistrz 
MiG Buk Paweł Adam.

Dziękujemy za Państwa obecność, aktyw-
ny udział, uśmiech i dobre słowo. Jesteśmy 
przekonani, że zaproponowane przez nas 
tegoroczne wydarzenia zostaną w Państwa 
pamięci na długo.

Monika Błaszczak-Mańkowska,  
Edyta Wasielewska
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Spotkanie absolwentów po 45 latach 
Czas mija nieubłagalnie. Każdy z nas z sentymentem wspomina lata spędzone 
w szkolnej ławce i zastanawia się, co słychać u tych, z którymi nie widziało się od tak 
dawna.

Po raz kolejny spotkaliśmy się jako ab-
solwenci Szkoły Podstawowej w Buku, by 
powspominać szkolne czasy. Towarzyskie 

spotkanie poprzedziła Msza św. odprawiona 
przez naszego kolegę ks. Marka Jankowskie-
go, podczas której uczestnicy modlili się we 

własnej intencji i intencji zmarłych kolegów 
i koleżanek. 

Spotkanie po latach przepełnione było 
emocjami. Nie zabrakło wspomnień, uści-
sków i rozmów na każdy temat. Było również 
okazją do wspólnego pamiątkowego zdjęcia.

Atmosfera i nastrój uroczystości pozo-
staną na długo w naszej pamięci. 

Katarzyna Szymaszyk

W podziękowaniu dla WTZ „Promyk”
Warsztaty Terapii Zajęciowej Stowarzyszenia na Rzecz Osób Niepełnosprawnych „Promyk” 
obchodziły 20-lecie swojej działalności. 29 września br.  w Sali Widowiskowej w Konarzewie 
odbyła się jubileuszowa uroczystość, w którym naszą gminę reprezentowali burmistrz 
Miasta i Gminy Buk Paweł Adam oraz sołtys Otusza Romuald Kubiak.  

Stowarzyszenie „Promyk” powstało 
w 2000 roku z inicjatywy rodziców. 
Zostało powołane, by nieść pomoc 

i wsparcie osobom z niepełnosprawnościa-
mi. W Otuszu, w 2014 roku, „Promyk” znalazł 
przyjazne miejsce do swojej działalności; 
powstały tam Warsztaty Terapii Zajęciowej, 
które służą osobom z niepełnosprawnością, 
zagrożonym wykluczeniem społecznym. 

Obok wychowanków i uczestników 
WTZ na uroczystość w Konarzewie przybyli 
przedstawiciele samorządu terytorialnego, 
zaprzyjaźnionych warsztatów terapii zaję-
ciowych z powiatu poznańskiego oraz insty-
tucji związanych z pomocą społeczną. Była 

okazja, aby wyrazić słowa uznania i szacunku 
dla pracowników „Promyka” za całokształt 
działalności na rzecz osób niepełnospraw-
nych, a osobom i instytucjom wpierającym 
WTZ na przestrzeni ostatnich dwóch dekad 
wręczono statuetki „Motyli”. 

Burmistrz Paweł Adam w liście gratu-
lacyjnym przekazanym na ręce kierownika 
WTZ „Promyk” Bogdana Maćkowiaka wy-
raził słowa uznania wobec działań, jakie 
każdego dnia podejmują pracownicy „Pro-
myka”. Życzył pomyślności, wytrwałości 
i determinacji w realizowaniu kolejnych 
zadań. Miasto i Gmina Buk dla podopiecz-
nych Warsztatów Terapii Zajęciowej ufun-

dował voucher do Kina „Wielkopolanin” 
w Buku na 186 miejsc (kino na wyłączność). 

 Uroczystość uświetnił występ Moniki 
Kuszyńskiej, piosenkarki i autorki tekstów, 
byłej wokalistki zespołu Variux Manx, pro-
wadzącej również działalność charytatyw-
ną na rzecz osób z niepełnosprawnościami. 
Nie zabrakło także wspólnie wykonanego 
utworu z uczestnikami warsztatów. 

Red.
Fot. Powiat Poznański
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O podróżach i… 
morsowaniu

W pierwszych tygodniach nowego 
roku szkolnego, realizując swoją 
misję Biblioteka Publiczna w Buku 

zaprosiła najmłodszych czytelników na cie-
kawe spotkanie autorskie. Uczniowie ze 
szkół podstawowych w Buku, Dobieżyna 
i Szewc poznali znanego podróżnika i autora 
książek Łukasza Supergana. Przybył on do 
Buku w dniu 6 września i wygłosił prelek-
cję na temat swojej pasji. Młodzi słuchacze 
dowiedzieli się jak wyglądają: planowanie, 
przygotowania i trening przed długimi, wy-
czerpującymi wyprawami oraz tego z jakimi 
wydatkami łączą się takie podróże. Dzię-
ki prezentacji zdjęć poznali realia marszu 
przez najzimniejsze zakątki świata i górskie 
szczyty. Pamiątką po wizycie „górołaza” jest 
książka „Szlaki Polski. 30 najpiękniejszych 
tras długodystansowych”, którą będzie nie-
bawem można wypożyczyć w bukowskiej 
książnicy.

W dniu 5 października uczniowie Szkoły 
Podstawowej w Buku wzięli udział w spotka-
niu z pisarzem i fizjoterapeutą Zbigniewem 
Kołbą, autorem książek jak: „Znajdź mnie 
i kiedyś odwiedź”, „Krioterapia. To warto 
wiedzieć”, czy „Morsowanie jest wykonalne… 

Kiedy?”. Podczas wyjątkowo interesującego 
spotkania pisarz poruszył m.in. takie tematy 
jak: rola odpowiedniej ilości snu i zachowa-
nia dzieci wynikające z niedoboru nocnego 
wypoczynku. Pan Zbigniew zwracał uwagę 
na właściwe odżywianie, obowiązek picia 
mleka oraz mycia rąk. Podkreślał, jak ważna 
jest rola szkoły w życiu, zachęcał uczniów 
do korzystania ze zbiorów bibliotecznych, 
czytania książek oraz zgłębiania wiedzy 
w nich zawartej. Przekonywał, że czytanie 
działa relaksująco, wzbogaca słownictwo 
oraz wiedzę, a także rozwija wyobraźnię 
i pozwala oderwać się od szarej codzien-
ności. Uczniowie poznali motto z książki 
pana Zbigniewa: „Uczymy się dla siebie, 
a najbliższym sprawiamy radość tym, co 
umiemy” i dowiedzieli się, jak się uczyć, żeby 
się nauczyć.

Red.
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Dzień 
Przedszkolaka

20 września w naszym Przedszkolu 
„Krasnala Hałabały” obchodzili-
śmy bardzo ważne święto –Dzień 

Przedszkolaka. To wyjątkowy moment dla 
wszystkich przedszkolaków. Najpierw w sa-
lach dzieci miały do wykonania kilka waż-
nych zadań, musiały przygotować plakat 
i paski bibuły w konkretnych kolorach, roz-
wiązać quiz dotyczący naszego przedszkola 
oraz wzięły udział w zabawach muzyczno-
-ruchowych. Nieco później wszystkie grupy 
spotkały się w ogrodzie przedszkolnym, aby 
wspólnie świętować. Pani Dyrektor złoży-
ła przedszkolakom życzenia i zaprosiła do 
wspólnego odśpiewania Hymnu Optymi-
sty. Następnie każda grupa zaprezentowała 
wykonany przez siebie plakat i zatańczyła 

do wybranej piosenki. Na koniec wszystkie 
przedszkolaki zatańczyły wspólnie, macha-
jąc przy tym przygotowanymi wcześniej pa-
skami z bibuły. Na przedszkolaki czekała 
również przygotowana przez panie foto-

budka, gdzie najpierw z kolegami, a później 
z rodzicami mogły zrobić sobie zdjęcia. To 
był dzień pełen radości!

Natalia Kolasińska-Frankiewicz

Dzieło wyszło 
spod widelca

Plastyka to nie tylko kredki, pisaki, far-
by… To przede wszystkim kreatywne 
podejście do sztuki i procesu tworzenia. 

Takie są właśnie zajęcia, które w pracowni 
plastycznej w Miejsko-Gminnym Ośrod-
ku Kultury prowadzi pani Ewa Fiksińska. 
Dzieci… owszem malują kredkami, farbami, 

jednak podczas jednych z zajęć robiły to za 
pomocą widelców... No właśnie – widelce 
też mogą być twórcze albo linijki. Zresztą 
zobaczcie sami!  IDW

Warsztaty  
oraz seans

27 września br. w Kinie Wielkopola-
nin odbyły się warsztaty dla ka-
dry nauczycielskiej. Zajęcia pod 

tytułem „Człowiek w sytuacjach granicz-
nych. Jak radzić sobie z kryzysem” udało 
się przeprowadzić dzięki otrzymanemu 
dofinansowaniu przyznanemu Bibliotece 
i Kinu Miasta i Gminy Buk przez Stowarzy-
szenie Kin Studyjnych. Wsparcie obejmowało 
działania wokół filmu „Siła naszych marzeń”. 
Obraz opowiada o głębokiej i wyjątkowej 
więzi między koniem a dziewczyną oraz o ich 
walce z przeciwnościami losu po tragicznym 
wypadku. Spotkanie było połączone z sean-
sem filmowym, który otworzył nową edycję 

Programu Edukacji Medialnej i Społecznej 
KinoSzkoła. 

Program KinoSzkoła jest stałą pozycją 
w repertuarze Kina Wielkopolanin. Co roku 

w seansach połączonych z prelekcją edu-
kacyjną uczestniczą tysiące dzieci ze szkół 
oraz przedszkoli z Buku i okolicy, a zapisy 
do programu trwają przez cały rok.
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Delegacja OSiR  
na „Forum Sportowym” 
w Poznaniu

20 września br. w hotelu Ilon w Po-
znaniu odbyło się Forum Sportowe 
– szkolenie w ramach Akademii 

Golf&Sport, w którym uczestniczył zastępca 
dyrektora OSiR Tomasz Knij wraz z pracow-
nikami.

Tegoroczna edycja forum koncentrowała 
się wokół kwestii utrzymania muraw spor-
towych oraz na innowacjach i nowoczesnych 
metodach pielęgnacji. Każdy z bloków te-
matycznych był bardzo ciekawy i poruszał 
wiele problemów: od zastosowania mie-
szanek nasion traw, przez koszenie muraw 
sportowych i po optymalizację zabiegów. 
Nie zabrakło również dyskusji o aspektach 
prawnych przy budowie oraz modernizacji 
obiektów sportowych.

Bukowski Ośrodek Sportu i Rekreacji 
utrzymuje tereny zielone o powierzchni kil-
kunastu hektarów zlokalizowanych w róż-
nych częściach gminy. To duże wyzwanie, 
przede wszystkim sprzętowe, bo tereny są 
mocno zróżnicowane – od typowo rekre-
acyjnych po profesjonalne przygotowane 
boiska na rozgrywki piłkarskie.

Forum było znakomitą okazją do wymia-
ny doświadczeń z kierownictwem oraz pra-
cownikami różnych ośrodków sportowych 
z całej Polski. Zdobyte kontakty i wiedza 
na pewno zaowocują w przyszłości, będąc 
motorem do działania. 

Jak zaznaczył zastępca dyrektora OSiR 
Tomasz Knij: – Świat pędzi naprzód, a my 
musimy podążać za zmianami. Przed nami 
dużo pracy i stopniowe wprowadzanie no-
woczesnych rozwiązań, by w przyszłości 
wyznaczać standardy utrzymania muraw 
sportowych oraz całego systemu zarządza-
nia. 

Inwestycje na plaży 
w Niepruszewie

Kolejne lampy parkowe zostały za-
montowane na terenach sportowo-
-rekreacyjnych OSiR nad Jeziorem 

Niepruszewskim. W najbliższych dniach 
zostaną zamontowane oprawy ledowe. 

Oświetlona alejka prowadzić będzie do 
samej plaży. Planowana jest dalsza roz-
budowa systemu monitoringu w oparciu  
o nową infrastrukturę elektryczną. Na po-
czątku nowego roku rozpocznie się dosa-
dzanie drzew.

Infrastruktura nad Jeziorem Niepruszew-
skim jest systematycznie rozbudowywana, 
a teren wizualnie tak zmieniany, aby był jak 
najbardziej atrakcyjny dla mieszkańców oraz 
gości odwiedzających plażę.

Nowe bandy reklamowe 
w hali OSiR

Hala Ośrodka Sportu i Rekreacji jest 
„obserwatorem” licznych wydarzeń 
sportowych. Największe emocje od lat 

dostarczają piłkarki i piłkarze ręczni bukow-
skich klubów oraz Bukowsko-Dopiewskiego 
KPR, a to wymaga odpowiedniego „ubioru” 
obiektu. 

Stare, drewniane, ciężkie bandy zostały 
zastąpione nowymi, z lekkiego polipropyle-
nu kanalikowego. Oprócz estetyki i wzglę-
dów wizualnych chodzi przede wszystkim 
o bezpieczeństwo zawodników przy np. 
przypadkowym wpadnięciu – lekki, ela-
styczny materiał nie niesie ryzyka ciężkiej 
kontuzji. 

Firma z Katowic robiła, co mogła, aby do-
starczyć pierwszą partię na inaugurację ligo-
wych zmagań – dosłownie rzutem na taśmę 
dotarły i wzbogaciły sportowe widowisko 
pierwszego meczu seniorów UKS Spartakus. 
Dobra kooperacja z klubami pozwoliła na 
duże zamówienie i tak kluby Spartakus, B-D 
KPR, Bukowia oraz Patria posiadają swo-
je zaprojektowane graficznie bandy, które 
wzbogacą sportowe wydarzenia.

Sezon na medal

Z końcem września na terenach sporto-
wo rekreacyjnych OSiR nad Jeziorem 
Niepruszewskim gościliśmy uczestni-

ków rodzinnego rajdu rowerowego organi-
zowanego w ramach projektu Nasz Sportowy 
Fyrtel przez Fundację na rzecz Akademii 
Wychowania Fizycznego w Poznaniu.

Uczestników powitał zastępca dyrek-
tora OSiR Tomasz Knij, który przedstawił 
walory zarządzanego terenu. Spotkanie 
było okazją do rozmów na temat różnych 
form rekreacji i nawiązania współpracy  
w przyszłości przy okazji imprez organizo-
wanych z Fundacją AWF-u.

Uczestnicy spędzili czas aktywnie, ko-
rzystając z przejażdżek na kanapie wodnej 
holowanej przez łódź. Pracownicy OSiR przy-
gotowali ognisko – było smażenie kiełbasek, 
tak by żaden z uczestników nie wyjechał 
głodny. Po odpoczynku i nabraniu sił grupa 
ruszyła w drogę powrotną do Poznania. 

To tylko jeden z wielu przykładów, dlate-
go jest nam niezmiernie miło, że tereny spor-
towo-rekreacyjne OSiR są wybierane na róż-
nego rodzaju imprezy i wydarzenia. Dla nas 
to wyróżnienie, że z pośród tylu ciekawych 
miejsc powiatu poznańskiego, to właśnie 
nasz teren jest coraz chętniej odwiedzany  
i doceniany. Zadowoleni goście to najlepsza 
rekomendacja i promocja. 

Tegoroczny sezon letni na plaży w Nie-
pruszewie jako bukowski OSiR możemy za-
liczyć do niezwykle udanych. Infrastruktura 
oraz jej sukcesywna rozbudowa, dbanie o es-
tetykę terenów zielonych przynoszą efekty. 
Liczne grono pasjonatów sportów wodnych 
oraz aktywnej rekreacji skorzystało z Przy-
stani Wodnej. Odnotowujemy coraz więcej 
osób spoza województwa wielkopolskiego, 
co jest niezwykle wyróżniające, że nasza 
mała Przystań zaczyna być sprawdzoną mar-
ką. Zainteresowanie możliwością cumowa-
nia łodzi jest ogromne i niestety przekracza 
nasze techniczne możliwości, ale też jest to 
sygnał do kolejnych modernizacji i inwesty-
cji, które pomału trzeba wdrażać. Potencjał 
mamy ogromny i będziemy konsekwentnie 
go wykorzystywać.
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Medale od Spartakusa
Na rozpoczęcie sezonu ligowego UKS Spartakus Buk, w dn. 24.09.br., prezes 
Wielkopolskiego Związku Piłki Ręcznej Piotr Łuszcz i I wiceprezes Związku Piłki Ręcznej 
w Polsce prof. Bogdan Sojkin wręczyli ważne dla gminy i jej mieszkańców wyróżnienia. 

Kapituła Odznaczeń i Medali Związku 
Piłki Ręcznej w Polsce, na wniosek UKS 
Spartakus Buk przyznała Urzędowi 

Miasta i Gminy Buk Medal za Zasługi dla 
Piłki Ręcznej. W imieniu mieszkańców tę 
szczególną nagrodę odebrał burmistrz MiG 
Buk Paweł Adam. UKS Spartakus w uzasad-
nieniu napisał: „Kluby piłki ręcznej w gminie 
Buk utrzymują się głównie z dotacji Miasta 
i Gminy Buk. Bez tego wsparcia nie byliby-
śmy w stanie funkcjonować na tak dobrym 
poziomie. Dzięki dofinansowaniu gminy mo-
gliśmy wyszkolić już trzy pokolenia piłkarzy 
ręcznych. Każda inicjatywa propagowania 
sportu (a w szczególności piłki ręcznej) spo-
tyka się z dużą aprobatą lokalnych władz. 
Zawsze możemy liczyć na patronat – a co za 
tym idzie, na dodatkowe wsparcie”. 

Medal za Zasługi Dla Dyscypliny otrzy-
mał też powiat poznański (za finansowe 
wsparcie, które idzie w parze z działania-
mi informacyjno-promocyjnymi powiatu, to 
dzięki nim klub na charakter marki regio-

nalnej), a wicestarosta poznański Tomasz 
Łubiński dostał Złotą Odznakę Związku Piłki 
Ręcznej (za zamiłowanie do sportu, które 
połączył z aktywnym uczestnictwem w jego 
strukturach, będąc przez wiele lat graczem, 

trenerem, prezesem, aktywnym działaczem 
oraz osobą wspierającą organizacyjnie i ma-
terialnie wszelkie postawy wpływające na 
rozwój tej dyscypliny sportu). Brązowymi 
Odznakami Związku Piłki Ręcznej zostali 
wyróżnieni: Paweł Łubiński (przez 32 lat 
zawodnik UKS Spartakus Buk, aktualnie 
prezes), Tomasz Andraszyk (zaczynał jako 
zawodnik, teraz wiceprezes UKS Spartakus 
Buk, finansowo wspiera rozwój piłki ręcznej 
w naszej gminie). 

I wiceprezes Związku Piłki Ręcznej 
w Polsce prof. Bogdan Sojkin, który wrę-
czał odznaki zasłużonym dla piłki ręcznej, 
nie mógł się nachwalić, że z naszej gminy 
regularnie są powoływane zawodniczki 
do kadry piłki ręcznej. Przyznał, że to ewe-
nement na skalę ogólnopolską. Wszystkim 
nagrodzonym serdecznie gratulujemy, a UKS 
Spartakus Buk dziękujemy za sportowe 
emocje! Wasze sukcesy to dowód na to, ile 
znaczą pasja, wielki talent, konsekwencja 
i ciężka praca! 

EWA

Sukces: ciężka praca i determinacja
Sebastian Trybuś, mieszkaniec Buku, został Mistrzem Polski w Otwartych 
Mistrzostwach Polski w Trójboju Siłowym Federacji XPC Poland, w wadze do 100 
kilogramów, w kategorii Open. Zawody odbyły się 29 września w Siedlcach.

Trójbój siłowy jest dyscypliną należącą 
do sportów siłowych, zawodnik musi 
wykonać trzy zadania siłowe: przysiad 

ze sztangą, wyciskanie leżąc oraz martwy 
ciąg. Do każdego z ćwiczeń może podejść 
trzykrotnie, starając się uzyskać jak naj-
lepszy wynik. Suma najlepszych wyników 
z wszystkich ćwiczeń daje wynik trójboju 
siłowego. Zwycięzcą poszczególnych kate-
gorii wagowych jest zawodnik, który uzyska 
jak najlepszy wynik.

„Przysiad: zaliczone jedynie 275 kg, 
dwukrotnie spaliłem 300 za niedostatecz-
ną głębokość. Jest niedosyt, bo w ostatnim 

podejściu było to naprawdę lekkie, a do 
zaliczenia zabrakło dosłownie centymetra. 
Wyciskanie: w drugim podejściu podnoszę 
172,5 kg, bijąc jednocześnie swój rekord 
życiowy. Chociaż z ławki jestem zadowolony. 
Martwy ciąg: tutaj również zaliczam tylko 
275 kg, na więcej zabrakło już mocy. Wyniki 
dla mnie dalekie od satysfakcjonujących, 
jednak tym razem wystarczyło, aby zwycię-
żyć. Oczywiście cieszę się ze zdobycia złota, 
jednak wiem, że stać mnie na dużo więcej. 
Zamierzam to udowodnić wiosną” – napisał 
na swoim FB po zwycięstwie. Skromnie, ale 
z dużą determinacją. 
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Co daje wygrana – tytuł Mistrza Polski? 
– Satysfakcję, i to tyle, bo za zwycięstwo do-
staje się gadżety, vouchery od sponsorów. 
A żeby wziąć udział w zawodach trzeba się 
odpowiednio przygotować: trenować – to 
wiadomo, ale potrzebna jest też odpowied-
nia dieta, wizyty u fizjoterapeuty. Do tego 
trzeba sobie opłacić dojazd, nocleg. Dopła-
cam, aby zmierzyć się z innymi zawodnikami, 
sprawdzić swoje umiejętności, zobaczyć, nad 
czym jeszcze muszę popracować. Ale warto.

Czy to największy sukces Sebastiana Try-
busia? – Do tej pory tak. W lipcu 2022 roku 
zdobyłem brązowy medal Mistrzostw Polski 
w martwym ciągu. Kolejny cel? Mistrzostwa 
Europy Federacji XPC wiosną 2024 roku, 
w których będę walczył o kartę zawodnika 
profesjonalnego; taką kartę ma kilkudziesię-
ciu zawodników na całym świecie. 

Jest wobec siebie bardzo wymagający. 
– Mój sukces w znaczącej większości za-
wdzięczam ciężkiej pracy. Nigdy nie miałem 
wielkiego talentu do sportu. To ciężka praca 

i determinacja doprowadziły mnie do miej-
sca, w którym teraz jestem. Początki? Trenuję 
od dziesięciu lat, w zawodach biorę udział 
od trzech lat. Od zawsze interesowały mnie 
sporty walki – jako mały chłopiec chciałem 
być silny i sprawny. I tak zaczęłam trenować 
na poziomie siłowym. Nie jest to łatwa dyscy-
plina sportu. Utrzymanie odpowiedniej wagi 
ciała, wspomniana już dieta, odpowiednia 
regeneracja organizmu, utrzymanie stawów 
w sprawności i dobry trener – moim jest 
Michał Tybora.

Sebastian Trybuś jest absolwentem kie-
runku prawno-ekonomicznego na Akademii 
Ekonomicznej w Poznaniu, przez kilka pra-
cował w dużych firmach w Poznaniu: BMW 
Smorawiński i Inea, ale w końcu stwierdził, 
że musi dokonać wyboru. Nie da się cho-
dzić do pracy i uprawiać tak wymagającą 
dyscyplinę sportu, do tego trenując młodą 
kadrę. Podjął życiową decyzję – obecnie jest 
trenerem sportów siłowych, a od lutego 2022 
roku także właścicielem siłowni Lujpower 

Gym w Buku, którą założył dzięki własnym 
oszczędnościom i dotacji z Urzędu Pracy. 
– Teraz praca to moja pasja, bez której nie 
umiem i nie chcę żyć.

Edyta Wasielewska

UKS Bukowia zwycięża w turnieju PANTERA CUP
Drugi weekend października pozytyw-
nie zapisze się w historii klubu. W tym 
czasie, w sąsiednim Dopiewie odbył 
się Ogólnopolski Turniej Piłki Ręcznej 
Dziewcząt rocznik 2009 – PANTERA CUP.

W zawodach rywalizowało 10 ze-
społów, w tym bukowianki wraz 
z trenerami: Pawłem Kempą i Łu-

kaszem Wielgoszem. Stawką była sławna 
statuetka Pantery.

Zawodniczki UKS Bukowia: M. Gawron, Z. 
Winiarska, D. Gawron, M. Wiśniewska, Z. Bia-
łorucka, Z. Hałas, M. Ossowska, Z. Mazurek, A. 
Voloshchuk, M. Czub, U. Wielgosz, L. Prokop, 
M. Matuszewska, G. Kryś, A. Korytowska, 
A. Krzemińska i Z. Szpurek – rozegrały 7 
meczów, konsekwentnie wygrywając każdy 
z nich. Po fazie grupowej, w której zmierzy-
ły się z zespołami: MTS Żory (22:7), UKS 
Olimpijczyk Budzyń (15:11), MUKS Lider 
Świebodzin (20:13) oraz MKS PR Gniezno 
(14:13) – w ćwierćfinale spokojnie pokonały 
UKS Fenix 59 Szczecin (17:8). Najbardziej 
emocjonujący okazał się niedzielny półfi-
nał z gospodarzem. Przy głośnym dopingu 
dopiewskich i bukowskich kibiców zespoły 
rozegrały trudny, bardzo wyrównany mecz, 
którego wynik nie był przesądzony do ostat-
niej minuty. Jednak po niewykorzystanym 
rzucie wolnym przeciwniczek, już po końco-
wym gwizdku –  to bukowianki awansowały 
do finału (16:15).

Za sprawą Organizatora mecz finałowy 
z UKS Jedynka Dzierżoniów rozpoczął się 
prezentacją zespołów przy profesjonalnej 
oprawie muzyczno-świetlnej. Po takim uro-

czystym wstępie wynikiem 18:13 bukowian-
ki przypieczętowały swój zwycięski występ 
w turnieju.

Podczas ceremonii zakończenia pani 
Małgorzata Wzgarda, sekretarz Gminy Do-
piewo udekorowała zawodniczki medalami 
oraz wręczyła indywidualne statuetki i na-
grody tym najlepszym, a wśród nich:

 » tytuł Najlepszej Bramkarki Turnieju 
otrzymała Alicja Krzemińska,

 » w najlepszej Siódemce Turnieju znalazły 

się: Zofia Winiarska i Agata Korytowska
 » wyróżnienie trenerskie otrzymała Ga-

briela Kozłowska.
Jako ostatni akcent turnieju wybrzmiała 

dobrze wszystkim znana melodia i na zapro-
szenie gospodarza zawodów, trenera Pawła 
Wolnego – wszystkie zawodniczki wspólnie 
odtańczyły belgijkę. Pomysł ten znakomicie 
zintegrował uczestniczki, a być może stał się 
początkiem nowej tradycji.

AW
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A R T Y K U Ł  P R O M O C Y J N Y

Kary nieuniknione: Wielkopolska twardo 
walczy z brudem ze starych kotłów 

Wielkopolska, jak wiele innych re-
gionów, boryka się z problemem 
zanieczyszczonego powietrza. 

Główną przyczyną takiego stanu rzeczy 
są przestarzałe i kopcące kotły. Aby stawić 
temu czoła, a tym samym przyczynić się do 
poprawy jakości powietrza, należy zwracać 
uwagę mieszkańcom na konieczność wymia-
ny tzw. kopciuchów na bardziej ekologiczne 
rozwiązania. Od 1 stycznia 2024 roku zakaz 
użytkowania kotłów pozaklasowych obej-
mie cztery województwa: wielkopolskie, 
zachodniopomorskie, kujawsko-pomorskie 
oraz lubelskie, a nieprzestrzeganie zaka-
zu skutkować będzie dotkliwymi karami 
finansowymi.

Przestarzałe kotły są problemem dla 
wielu mieszkańców Wielkopolski. Z uwagi 
na rosnące koszty ogrzewania oraz wzra-
stające wymagania ekologiczne, część z nich 
zastanawia się nad wymianą starych urzą-
dzeń na nowe. Dlaczego taka wymiana jest 
konieczna i jakie korzyści przynosi?

Warto wiedzieć, że wymiana starych ko-
tłów na nowe, bardziej wydajne modele, to 
sposób na niższe rachunki za ogrzewanie, 
ale także nasz wkład w działania na rzecz 
poprawy jakości powietrza i ochrony śro-
dowiska. Wszystko to dzięki większej efek-
tywności energetycznej nowych kotłów oraz 
zmniejszenia emisji szkodliwych substancji 
do atmosfery.

W Wielkopolsce, szczególnie w sezo-
nie grzewczym, dochodzi do nadmiernego 
zanieczyszczenia powietrza. W 2019 roku 
przyrost ilości pyłów w powietrzu w Po-
znaniu wynosił 23,5% w porównaniu do 
normy rocznej. Wymiana starych kotłów 
na nowe modele to z jednej strony poprawa 
jakości powietrza, którą możemy osiągnąć 
w sposób prosty i skuteczny, z drugiej stro-
ny – nowoczesne kotły to także sposób na 
zmniejszenie kosztów ogrzewania. Nowe 
modele zapewniają bowiem znacznie więk-
szą efektywność energetyczną dzięki zasto-
sowaniu nowych technologii. Oszczędności, 
które właściciel domu osiąga już po pierw-
szym sezonie grzewczym, zrekompensują 
mu koszty zakupu nowego kotła. A zatem 
wymiana starych kotłów na nowe modele 
polecana jest nie tylko ze względu na troskę 
o środowisko, ale również wszystkim tym, 
którzy chcą oszczędzić na rachunkach za 
ogrzewanie w długoterminowej perspek-
tywie. Warto przemyśleć taką inwestycję, 
by już dzisiaj cieszyć się korzyściami, jakie 
przyniesie w przyszłości.

Alternatywy dla „kopciuchów”
Zamiast przestarzałych kotłów będzie 

można użytkować piece węglowe, które speł-
niają ekologiczne normy spalania 3, 4 lub 5 
klasy, natomiast piece o 3 i 4 klasie podlegają 
wymianie do 2027 roku. Powyższe fakty 
przyczyniają się do coraz większego zain-
teresowania pompami ciepła. Pompę ciepła 
można podłączyć do systemu grzewczego, co 
pozwala na wykorzystanie naturalnej energii 
z ziemi, powietrza lub wody do ogrzewania 
domu. Jest to znacznie bardziej ekologiczne 
rozwiązanie, które generuje mniejszą emisję 
szkodliwych substancji. Dodatkowo pompy 
ciepła są bardziej efektywne energetycz-
nie, co przekłada się na niższe rachunki za 
energię.

Wymiana starych „kopciuchów” na pom-
pę ciepła jest polecana ze względu na szereg 
korzyści, które niesie za sobą dla środowiska 
i naszego zdrowia. Stare kotły, szczególnie 
te opalane węglem, generują dużą ilość tok-
sycznych substancji, takich jak dwutlenek 
siarki, tlenki azotu i drobnoustroje. Emisja 
tych substancji ma negatywny wpływ na 
powietrze, prowadząc do wzrostu smogu, 
a także zagrażając naszemu zdrowiu.

Jakie kary grożą za niewymienienie 
starych kopciuchów?

Właściciele domów w Wielkopolsce mają 
czas do 1 stycznia 2024 roku na wymianę po-
zaklasowych kotłów na bardziej ekologiczne 
modele. Jest to związane z wprowadzeniem 
przepisów mających na celu zmniejszenie 
emisji szkodliwych substancji do atmosfery. 
To krok w kierunku poprawy jakości powie-
trza i ochrony zdrowia mieszkańców regionu.

W celu zagwarantowania przestrzegania 
przepisów zobowiązujących mieszkańców 
do wymiany kopciuchów, wprowadzono 
kary za ich niewymienienie. Od 1 stycznia 
2024 roku osoby, które nie wymienią kotła 
niespełniającego norm na pompę ciepła lub 
inne, bardziej ekologiczne urządzenie, mogą 
zostać ukarane mandatem finansowym do 
5 tysięcy złotych!

Dofinansowania  
do wymiany starych kotłów

Decydując się na wymianę „kopciucha”, 
można skorzystać z dofinansowania. Oto 
dostępne programy: 

Program „Czyste powietrze” – przezna-
czony jest dla właścicieli i współwłaścicieli 
domów jednorodzinnych lub wydzielonych 
w budynkach jednorodzinnych lokali miesz-
kalnych z wyodrębnioną księgą wieczystą. 
Dofinansowania przyznawane na podstawie 
dochodu dla osób, których roczny dochód 
nie przekracza 135 000 zł. Wysokość dofi-
nansowania do 66 000 zł dla podstawowego 
poziomu, do 99 000 zł dla podwyższonego 
poziomu dofinansowania lub do 135 000 zł 
dla najwyższego poziomu dofinansowania. 

Program „Mój prąd” – przeznaczony 
dla osób wybierających system rozliczania 
net-billing, bez progu dochodowego. Moż-
liwość uzyskania wsparcia wynoszącego do 
50% kosztów kwalifikowanych inwestycji. 
Dofinansowaniem objęte są: instalacje fo-
towoltaiczne do 6000 zł, magazyny energii 
do 16 000 zł, pompy ciepła do 19 400 zł, 
systemy zarządzania energią do 3000. Na 
instalację fotowoltaiczną z innym elementem 
do 7000 zł. 

Gdzie mogę znaleźć wsparcie  
w znalezieniu najlepszego  
rozwiązania?

Firma Sunrise Energy z siedzibą w No-
wym Tomyślu oferuje kompleksowe doradz-
two w wyborze odpowiednio dopasowanej 
pompy ciepła, instalacji fotowoltaicznej, 
a także w ramach usługi zakupu inwestycji 
zapewnia wsparcie w przygotowaniu odpo-
wiedniej dokumentacji, by uzyskać właściwe 
dofinansowanie. 

Wielkopolska stoi przed wyzwaniem po-
prawy jakości powietrza poprzez wymianę 
starych pieców na bardziej ekologiczne roz-
wiązania. Termin wymiany tzw. kopciuchów 
zbliża się nieuchronnie, dlatego warto zasta-
nowić się nad zainwestowaniem w pompę 
ciepła. To nie tylko rozwiązanie korzystne dla 
środowiska, ale także dla naszego zdrowia 
i portfela. Zachęcamy wszystkich mieszkań-
ców Wielkopolski do podjęcia działań i przy-
czynienia się do poprawy jakości powietrza, 
aby zapewnić sobie i przyszłym pokoleniom 
czyste i zdrowe środowisko życia. 

Pracownicy Sunrise Energy

Sunrise Energy 
Ul. Kolejowa 20, 64-300 Nowy Tomyśl

Zapraszamy do kontaktu  
pod nr: 728 105 424
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OKRĘGOWA 
STACJA 
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Buk, ul. Przemysłowa 1
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Zapraszamy:  
Poniedziałek - Piątek 7.00-19.00 
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